
Padėkos dienos sa-
vaitgalį vykusioje
Šiaurės Amerikos
ateitininkų šventė-
je, surengtoje orga-
nizacijos 110 metų
sukakčiai paminėti,
dalyvavo ir Gintė
Damušytė. Neseniai baigusi savo profesinę karjerą diplomatė renginyje
kalbėjo apie užsienio lietuvių uždavinius dabar, praėjus trims de-
šimtmečiams nuo Lietuvos nepriklausomybės atkūrimo. 

O apie tai, kokie buvo išeivijos lietuvių uždaviniai siekiant Lie-
tuvos nepriklausomybės, koks  buvo jos pačios kelias ir vaidmuo
šiame procese, skaitykite                                               – 6 psl. 

LITHUANIAN WORLD-WIDE NEWS

DRAUGAS
KETVIRTADIENIS-THURSDAY – GRUODŽIO-DECEMBER 2, 2021 • Vol. CXII NR. 94 Kaina 2.00 dol.

PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Trečią valandą visada per vėlu arba per anksti ką nors daryti – Jean-Paul Sartre
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Padėkos dienos paraduose – ir lietuviai

Lietuvių dalyvavimas šioje svarbioje amerikiečių šventėje tampa tradicija.  Šiemet JAV vykusiuose Pa-
dėkos dienos paraduose vėl žygiavo Lietuvos atstovai. Ir ne tik Čikagoje, kur susibūrusi gausiausia lie-
tuvių bendruomenė, bet ir kituose miestuose. ,,Draugas” gavo žinią apie tai, kad Rytinės pakrantės lie-
tuviai ir Bostono lituanistinės mokyklos mokiniai su tėveliais bei mokytojais atstovavo savo šaliai Ply-
mouth, MA vykusiame parade ir sulaukė nuoširdžių žiūrovų sveikinimų.                                   – 13 psl.

Keturių valandų trukmės dokumentinis filmas „Mr. Landsbergis. Su-
griauti blogio imperiją” lapkričio 25 dieną pelnė geriausio filmo ap-
dovano jimą prestižiniame Amsterdamo tarptautiniame dokumenti-
nių filmų festivalyje IDFA. 

Apie Lietuvos ,,Dainuojan čią revoliuciją” pasakojančio filmo re-
žisierius – garsus Ukrainos filmų kūrėjas S. Loznica. –  2 psl. 

Filmas apie Lietuvos kovą
pripažintas geriausiu Sveiki. 

Kaip
sekasi?



ne. Mėginu suprasti jos pyktį, veltui įtikinėju, kad
tokį pasirinkimą ji pati priėmė, niekieno neverčia-
ma, taigi turėjo laisvę rinktis ir pripažįstu jos teisę,
nors ir nepalaikau. Kaip ir nemėgstu jos mylimiau-
sių vaisių – greipfrutų. Branginu judėjimo laisvę, mė-
gaujuosi teatro spektaliais ir koncertais, vakar bu-
vau kine ir džiaugiuosi sekmadieniniais susitikimais
su artimaisiais – drąsiau, žinant, kad visi pasiskie-
piję ir jau trečiąja, stiprinama doze. Gal todėl ir ma-
žiau piktumo, apmaudo tuose dides niuose, pasi-
skiepijusių burbuluose? Gaila bičiulės, kuri kenčia
užsidariusi nuo pasaulio. Tačiau tokia jos pasirin ki-
mo kaina, juk užsidarė savo noru, o gerbiu ją už tai,
kad saugodama save, saugo ir kitus. Josios aš kultūra

yra kryptis į mes kultūrą, tai yra ir rū-
pestis savo artimu, nors pažiūromis jis
tau yra labai tolimas ir svetimas. 

Su Liuksemburge gyvenančiu pa-
žįstamu Skypu aptarėme to mes badą,
kurį sukėlė pandemijos apriboti gyvi
kontaktai, požiūris į skiepus, emigracija
iš Lietuvos dėl geresnių gyvenimo są-
lygų ir profesinių galimybių. Jis irgi pa-
siguodė dėl kai kurių bičiulių, subūru-

sių internetines draugijas prieš skiepus. 
Visiems reikia panašių į save bendruomenės, nes

būti pačiam su savimi, su savo laisvės supratimu bei
įsitikinimais užsidarius nuo pasaulio sunku. To
mes reikia visiems, nes kai aš nustelbia mes, įsigali
vienišumas. O jis baisesnis ir už visas įmanomas pa-
ndemijas. Tik štai kokią kryptį, burdami bendra-
minčius pasirinksime – už ar prieš? Kūrimą ar ne-
igimą to, kas sukurta dėl milijonų saugumo? „Negera
žmogui būti vienam”, – primena Pradžios knyga. O
kad būtume kartu, neišvengiamai teks ką nors pa-
aukoti. Galbūt tai bus keli eurai per adventą var-
guoliui ar šilti drabužiai svetimšaliams. O gal kelios
dienos skaudamo peties po skiepo? 

Komentaro antraštė galbūt ir nėra
panaši į hamletiškąjį būti ar ne-
būti, tačiau klausimo aš ar mes

svarba ypatingai aštriai iškilo šiais
pandemijos metais. Žinoma, ji ak-
tuali ir prasidedančio advento aplin-
koje, kai širdį ir sąžinę suvirpina
paakinimai iš bažnyčios sakyklų ge-
riems darbams artimui ir krikščio-
niškų bei įvairių nevyriausybinių
organizacijų skelbiamos labdaros akcijos. Prasidė-
jus masinei vakcinacijai nuo COVID-19 viruso, ne-
trukus paaiškėjo, kad Lietuvos žmonių nepasitikė-
jimas medikų ir valdžios raginimais skiepytis buvo
didesnis už viruso pasekmių baimę – sunkias komp-
likacijas ir net mirtį. Sparnuota frazė petys už lais-
vę labai greitai virto šūkiu už laisvę nesiskiepyti, ta-
čiau ir turėti visas teises, kokiomis visuomenė nau-
dojosi iki pandemijos. Sociologai ir politologai tai aiš-
kino posovietinėms šalims būdinga nuostata, kai bet
koks pasirinkimo laisvės suvaržymas ir valdžios
griežti reikalavimai kelia alergiją, primindami so-
vietinės „laisvės ir demokratijos” laikus. Pokario kar-
ta puikiai išmoko prisitaikyti, apeidama valdžios rei-
kalavimus, uoliai mokydama ir savo atžalas gyve-
nimo meluojant, nepasitikint, apeinant, pažeidžiant
įstatymus. To pasekmes netrukome pamatyti ir
skiepo „į kempinę” apraiškas, kai slaugytojos už ap-
čiuopiamą sumą vakcinos nuo galimos mirties dozę
suleido ne į petį, bet į tikrų tikriausią kempinę. Kas
ten pamatys už širmos...O galimybių pasas ir laisvė
skraidyti, eiti į restoranus, kiną ir teatrą pusei
metų garantuota. Aš, mano baimė ar įsitikinimai yra
aukščiau už mokslininkų, valdžios, galiausiai po-
piežiaus perspėjimus apie tokios laisvės elgtis kaip
nori kainą: užkrėstus artimuosius, kolegas, nieko neį-
tariančius pakeleivius traukinyje ar viešojo baseino
pirtelėje. 

Šiek tiek, vis dėlto, paguodė europinės statistikos
duomenys, kai išgirdome apie katalikiškosios Aust-
rijos van gų skiepijimąsi. Štai ir jie, vakariečiai, ne-
pa tyrę sovietų okupacijos, popiežiaus neklauso, tik,
regis, valdžia ten ne tokia nuolaidi. Skirtingai nuo šv.
Petro įpėdinio švelnaus paraginimo rūpintis ne tik
savo, bet ir bendruoju gė riu bei pasiskiepyti, ji pareiš -
kė įvesianti privalomą visų žmonių skiepijimąsi. 

Viena pažįstama neseniai paskambino labai
pasipiktinusi Lietuvos valdžios ketinimais privalo-
mai skiepyti mokytojus, darželių auklėtojas, socia-
linius darbuotojus, gydytojus, o nesutiksiančius at-
leisti iš darbo. Tačiau džiaugėsi savo darbo jaukiu ko-
lektyvu, kuriame visos auklėtojos persir go, tad jai lei-
džiama dirbti nesiskiepijant, nesitestuojant (nes
brangu pačiai mokėti už testus). Štai kur solidaru-
mas!  O gal nusikalstamas melas ir grėsmė mažiems
vaikams, jų tėvams ir seneliams? 

Kaip raudojo anądien ant peties bičiulis! Moti-
na nepaklausė jo, bet pasitikėjo jaunesniuoju broliu,
kuris jai draudė skiepytis nes, esą, skiepai yra šėtono
kūrinys. Uoliai ėjo kartu į bažnyčią, sakė, pasitiki
Dievu, tik maldos nuo viruso neapsaugojo ir dabar
ji ilsisi amžinoje ramybėje, o brolis keikia Dievą. Tik
ne save. Šeima susipriešinusi, persmelkta kaltės ir
kaltinimų. 

Susipriešinę seni draugai ir kolegos, užsidarę pa-
siskiepijusių ir nenorinčių skiepytis burbuluose. Ku-
riuose yra daugiau nepasitenkinimo ir pykčio? Ži-
noma, pyksta tie, kurie patiria suvaržymų: ant
draugų, kurie staiga nusigręžė, nesugebėdami su-
prasti kitokio pasirinkimo, ant valdžios (ant jos daž-
niausiai  pyksta  visi),  kaltas  ir Dievas, kam leido
pan demiją. 

Patyrinėjau savo jausmų kertelę. Ar pykstu ant
kolegės, kuri nesiskiepija? Jeigu nuoširdžiai – tikrai
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Aš ar mes?
JŪRATĖ KUODYTĖ

Filmas� „Mr.� Landsber-
gis.�Sugriau�ti�blogio�im-
periją”�iš�viso�pelnė�net
du�apdovanojimus.�Už
geriausią�montažą�bu�-
vo�apdovanotas�ir�filmo
montuotojas�Danielius
Kokanauskis,� šį� kartą
dirbęs�su�1�000�valandų
archyvinės�medžiagos.

„Nėra lengva at-
gaivinti istoriją, dar
sunkiau – pateikti ją
jaudinamai, aktualiai
ir praturtinamai, kad
jaustume, kad ją išgy-
ventume”, – teigė fes-
tivalio žiuri. „Laimė-
jęs filmas visais žanro
atžvilgiais reiškia mo-
numentalų laimėjimą,
visokeriopai atsklei-
džia, kokį vaidmenį vienas žmogus, viena tauta ir
vienas istorinis momentas gali suvaidinti tebesi-
plėtojančioje kovos už laisvę ir apsisprendimą
pasaulinėje istorijoje”, – pridūrė ji.

Filme Lietuvos istoriją nuo pirmų Sąjūdžio mi-
tingų iki Rusijos karių išvedimo 1993-iaisiais pa-
deda atskleisti ne tik V. Landsbergio pasakojimas
(jam filme tenka naratoriaus vaidmuo), bet ir iki
šiol nematyti archyviniai kadrai. Filmo trukmė –
keturios valandos.

Dekonstruodamas svarbius Lietu vai įvykius,
režisierius atskleidžia, kokią sudėtingą šachmatų
partiją sužaidė lietuvių tauta prieš blogio imperi-
ją, sukeldama jos žlugimą.

Į filmo premjerą Amsterdame kartu su kūrė-
jų komanda atvyko ir pats Vytautas Landsbergis.
Po filmo premjeros jis sakė, kad didelis žmonių su-
sidomėjimas mūsų tautos įvykiais liudija šio filmo
svarbą ir reikšmę. 

Filmas apie Lietuvos kovą pripažintas geriausiu

„Man buvo įdomu, ką Vakarų pasaulis žino
apie mūsų įvykius. Dėl šio filmo sužinos tikrai dau-
giau. Man tai svarbu, nes tai mano gyvenimo da-
lis, mano tautos gyvenimas, bendras likimas”, –
sakė profesorius V. Landsbergis.

Filmas „Mr. Landsbergis. Sugriau ti blogio im-
periją” – 24-as S. Loznicos dokumentinis filmas.
Visi ankstesni tiek dokumentiniai, tiek vaidybi-
niai režisieriaus filmai buvo pristatomi A kla sės
tarptautiniuose festivaliuose ir pelnė jam per 300
apdovanojimų. 

Filmą prodiusavo „Studio Uljana Kim” (Lie-
tuva) kartu su „Atoms&Void” (Olandija). Filmo ga-
mybą finansavo Lietuvos kino centras, Lietuvos na-
cio nalinis radijas ir televizija, „Current Time
TV”, Prahos pilietinė visuomenė, AB „Linas Agro
Group”.

Parengta pagal internetinę žiniasklaidą 

Festivalyje dalyvavo prodiuserė Marija Choustova, režisierius Sergejus Loznica, pro-
fesorius  Vytautas  Landsbergis, prodiuserė Uljana Kim, rašytojas Vytautas V. Lands-
bergis. IDFA nuotr.



nesugebėsime jais pasirūpinti, bet žlugs ir mūsų vals-
tybės. Tuo labiau kad tie žmonės nenori vargti, po
karų ir suiručių atstatyti savo šalies, o veržiasi į Eu-
ropą, pretenduodami į jau susiklosčiusį gerą gyve-
nimą ir socialines garantijas. Bent jau taip galvojame
mes, kad jie ateina ant mūsų gero. Štai vieno delfi.lt
skaitytojo komentaras: „Daug kas daug ko nori.
Kada pasaulyje tapo norma, kad norint geresnio gy-
venimo, gali tiesiog persikelti į Vakarus? Ar jie bent
suvokia, kiek yra tokių pat kaip jie? Įvairiose šalyse.
Milijonai, o turbūt ir milijardai. Visi atvažiuotų, jei
tik galėtų. Kiekvienas galvoja tik apie save, bet Europa
turi galvoti apie save kaip žemyną, ir kiekviena šalis
irgi turi rūpintis savimi. Visų pasaulio bėdžių nepri -
imsi, o jei bandysi – tau galas. Tapsi landyne, kaip ir
šalys, iš kurių jie atvyko. Todėl maža, kas ko nori”.

Ir dėl to Rusijos ir Baltarusijos diktatoriai bei jų
propagandistai savosioms visuomenėms ir visam pa-
sauliui skelbia, kad Europa yra kietaširdė, žiauri, nes
neužjaučia ten besiveržiančių žmonių. Ir kiekvienoje
Europos šalyje, kur yra migrantų, dalis visuomenės
taip pat stoja jų pusėn, reikalaudama iš vyriausybės
juos įsileisti ir jais pasirūpinti. Lenkijoje vyksta net-
gi pareigūnų susidūrimų su migrantais besirūpi-
nančiais savanoriais. 

Ir kur rasti tą aukso vidurį – kad būtų patenkinti
ir migrantai, ir nenukentėtų šalys, į kurias jie ver-
žiasi? Kol kas gerų sprendimų nėra. Europa Lietu-
vai ir Lenkijai politiškai ir finansiškai padeda įveik-
ti problemas, susijusias su migracija, ir padeda ko-
voti  su Baltarusijos režimu, kad jis prieš Europą nu-
stotų migrantus naudoti kaip  hibridinio karo  ka-
rius,  tik  ne-finan suoja sienos statybos, nes tai prie-
štarauja Europos Sąjungos įstatymams. 

Mirsiu, bet negrįšiu

Šiuo metu Lietuvoje nusistovėjo apie 4 tūkst.
migrantų skaičius. Po keletą dėl humanitarinių pa-
skatų jų įsileidžiama kasdien (nėščiosios, sergantys,
sužeisti), bet po keletą vis deportuojama ir į jų gi-
mimo šalį. Daugiausiai Lietuvoje ir prie sienos yra
irakiečių, bet ne visus tuos, kurie pateko į Lietuvą
ir pasiprašė prieglobsčio, Lietuva priima – iš tų 4
tūkst. prieglobstis suteiktas tik apie 20 žmonių, nes
jiems grįžus kiltų grėsmė gyvybei. Likusieji bėgo iš
tėvynės ieškodami geresnės duonos. Tie galėtų būti
deportuoti, bet... Irakas priima tik tuos, kurie nori
grįžti. O Lietuvoje esantys grįžti nenori. Jie savo ša-

lyje nemato ateities. Kaip užsienio žur-
nalistams Baltarusijoje sako irakiečiai
– jau geriau jie mirs Baltarusijoje, negu
grįš namo. O Baltarusijoje, diktatoriaus
pareiški mu, tokių yra 7 tūkst., ekspertų
nuomo ne – apie 15 tūkst. (apie 1,5 tūkst.
Irako valstybė jau parskraidino namo).
Tų, kurie dar yra Baltarusijoje, tik ne-
didelė dalis grįš. Kiti liks ir tikėsis kada
nors kokiu nors būdu prasiveržti į Eu-

ropą (tik vargu, ar Baltarusijos režimas leis pasilikti;
kai vienas irakietis žurnalistas Minske paprašė
prieglobščio, per kelias valandas buvo įsodintas į lėk-
tuvą ir išskraidintas į Damaską, nespėjęs susirink-
ti daiktų). Migrantams Baltarusijoje išlaikyti Europa
pradėjo skirti pinigų (kaip skelbia opoziciniai ži-
niasklaidos kanalai, Baltarusijos diktatorius tuos pi-
nigus naudoja toli gražu ne pagal paskirtį), taigi kurį
laiką jie čia galės išsilaikyti. O Lenkijos ir Lietuvos
pareigūnai nuolat sugauna po vieną kitą vežėją, ku-
rie apsiima gabenti migrantus krovininiuose auto-
mobiliuose į Lietuvą, Latviją ar Lenki ją (jeigu taip
vyks ir toliau, Lietuvos vidaus reikalų ministrė A.
Bilotaitė pagra sino uždaryti Lietuvos sieną su Bal-
tarusija). Tai migrantams ir suteikia vilties, kad kada
nors jiems pasiseks. Tuo labiau kad migrantai – ne
vien beturčiai – didžioji dalis su prabangiais laik-
rodžiais, galingais telefonais ir ne tuščiomis pini-
ginėmis. Dar šių metų pradžioje, kai Baltarusijos dik-
tatorius ėmė grasinti Europą paskandinti migrantais,
jo kultūros ministras per valstybinę televiziją savo
žmonėms paaiškino, kad yra sukurti nauji oro lini-
jų maršrutai, kuriais į Baltarusiją atvyks daug tu-
ristų iš Rytų šalių. O tie turistai esą turtingi žmonės
ir Baltarusijoje paliks daug pinigų. Iš tiesų taip ir at-
sitiko – ekspertai yra paskaičiavę, kad migrantai vien
už turistines vizas į Minską atvežė dešimtis milijo-
nų dolerių valiutos, kurios diktatoriaus režimui taip
trūksta, nes su juo Vakarai nebenori turėti reikalų. 

Ir tai buvo tik pradžia. Kai šalyje susirinko ke-
liolika tūkstančių migrantų (kai kurie žiniatinkli-
ninkai skelbia, kad Minskas tapo Rytų sostine, nes oro
uostai, metro stotys ir viešbučiai tapo apgulti mig-
rantų su kelioniniais krepšiais), jie buvo pradėti
stumti per sieną pradžioje į Lietuvą, o kai ši sustip-
rino apsaugą – į Lenkiją. Šiuo metu, po Vokietijos
kanclerės Angelos Merkel skambučio Baltarusijos dik-
tatoriui, migrantų veržimasis per sieną šiek tiek su-
mažėjo (tie keli tūkstančiai, kurie buvo prie vakari-
nės Baltarusijos sienos, apgyvendinti logistikos ba-
zėse), bet nesustojo. Veržiamasi mažomis grupelėmis,
kurios sulaikomos ir iš karto grąžinamos atgal į Bal-
tarusiją. Bet kai kam, matyt, vis dėlto pavyksta pra-
siskverbti. Vokietijoje per keletą pastarųjų mėnesių
šiuo maršrutu prasprūdo 7 tūkst. migrantų.

Tad norėsime to, ar nenorėsime, teks suminkš-
tinti savo širdis ir apsiprasti su mintim, kad esame
daugiataučio pasaulio šalis. Šiais laikais nėra tokios
sienos, kuri būtų neįveikiama.

Mano�dukterėčia�gimnazistė�Agota�nu-
tarė�tapti�savanore�ir�eiti�savanoriauti�į
vėžiu�sergančiųjų�ligoninę.�Tėvai�ją�at-
kalbinėjo,�nes�jiems�atrodė,�kad�tokiame
jauname�amžiuje�būti�tokioje�slogioje�ap-
linkoje�blogai�pačios�savanorės�psichinei
sveikatai.�Tuomet�Agota�nuėjo�į�Raudo-
nąjį�Kryžių�ir�pasisiūlė�migrantų�vaikus
mokyti�lietuvių�kalbos.

Savanoriavimo atvejai Lietuvoje nėra dažni, nors
tarp jaunų žmonių jų daugėja. Bet kad mūsų po-
sovietinė visuomenė yra kietaširdė, rodo nese-

niai atlikta europinė apklausa – didžioji dalis lietu-
vių yra ksenofobai – t. y. nenorėtų nei gyventi, nei
dirbti kartu su kitataučiais migrantais. Lietuvos ka-
rių į Lietuvą parskraidinti afganai vertėjai, padėję
jiems taikos misijos Afganistane metu, skundžiasi,
kad lietuviai jiems nesutinka nuomoti butų, o darb-
daviai nepriima į darbą. Viena vertus, tokie mūsų
bruožai gali būti sovietinės sistemos palikimas, nes
tuomet labdaringa veikla buvo laikoma gėdinga. Pvz.,
pradinukams mokinukams buvo kalama į galvą ko-
munizmo vado Lenino žmonos Nadeždos Krupska-
jos „išmintis”, kad labdara yra gėdinga ir žeminan-
ti. Bet neįgalių žmonių įstaigos buvo tiesiog vadi-
namos invalidų namais, kurie dirbo kaip kokie
kombinatai – be jokio privatumo ir užuojautos. At-
sikūrusi Lietuva juos pervadino pensionatais, globos
namais, o pačius jų gyventojus – neįgaliaisiais. Po-
litika tarsi sušvelnėjo, bet žmonių psichologija kei-
čiasi daug lėčiau. 

Pvz., sovietų laikais visi neįgalūs vaikai – fizi-
niai ar psichologiniai neįgalieji buvo atskiriami nuo
sveikųjų ir mokomi specialiuose internatuose –
ten, kur būdavo apgyvendinti, jie nebuvo rodomi vi-
suomenėje, jų buvo tarsi gėdijamasi. Dabar juos ban-
doma integruoti į sveikųjų visuomenę, bet jie iki šiol
patiria sveikųjų patyčias. Tiesa, kurčnebyliai ir
šiandien gyvena ir mokosi atskirai nuo kitų vaikų,
nes su jais bendrauti reikia specialių įgūdžių – mo-
kėti gestų kalbą. Bet ir kurčnebylių internatas Vil-
niuje, kuris yra vienintelė tokia įstaiga Lietuvoje, ma-
žėja ir gali būti, kad kada nors išnyks, nes tobulėja
medicina, ir vaikai valstybės lėšomis įgyja tokių
klausos aparatų (išorinių ar vidinių), kurie juos pa-
daro normaliai girdinčiais. 

Negali sakyti, kad būtent sovietinė sistema
mus pavertė ksenofobais, manyčiau, sovietinė sis-
tema tik sustabdė kultūringos visuomenės augi-
mą. Kokiame nors XIX a. ir Vakarų visuomenės buvo
kietaširdiškesnės negu XXI a., bet žmonių sąmonė po
truputį šilo. Pvz., žmonės su baisiais apsigimimais
– didžiulio ar supermažo ūgio, dvyniai, suaugę gal-
vomis ar liemenimis, ir pan. – visuomenei buvo ro-
domi už pinigus kaip kokie zoologijos sodo gyvūnai.
Ir Amerikos lietuviams yra žinomas faktas, kaip lie-
tuvis ristikas (šiandien sakytume – imtynininkas)
Karolis Požela, kilęs iš mano gimtojo Šiaurės Lie-
tuvos krašto, išnaudojo galiūno ristiko, savo bičiu-
lio prancūzo Maurice Tillet gerokai neįprastą iš-
vaizdą, kuri sutraukdavo minias žiūrovų. Kita ver-
tus, K. Požela taip jam padėjo išgyventi ir tapti gar-
siam, ir už tai prancūzas jam buvo toks dėkingas, kad
mirus Karoliui, tą pačią dieną sustojo ir prancūzo šir-
dis. Taigi kiekvienas reiškinys turi dvi puses.

Dvi migracijos proceso pusės

Ir migracijos procesas yra nevienareikšmis.
Viena vertus, mes, kaip dabar ir Lenkija, ginamės
nuo „migrantų ordų” (ta sąvoka kaip nehumaniška
užkliuvo britų politologui Edward Lucas), nes jie ver-
žiasi į mūsų šalį neteisėtai, kaimyninės šalies dik-
tatoriui organizuojant ir turint iš to naudos – jis už
kelionę paima didžiulius pinigus, ir taip sugeba iš-
laikyti savo griūvančią valstybę. Bet, kita vertus, tie
žmonės, kurie nori patekti į mūsų šalį, jie tenori ge-
resnio gyvenimo (juk ir lietuvių tauta yra migran-
tų tauta). Prie mūsų sienos kankinasi ne tik jauni vy-
rai, bet ir moterys su mažais vaikais, netgi nėš čiosios,
nes jiems melagingai buvo pažadėta lengva kelionė
į turtingą Vokietiją. O kai kuriems netgi pasisekė per-
eiti sieną dar tuo metu, kai mes buvome nepasiruo-
šę tokiai invazijai. Dabar prieš tuos žmones statome
pjaunančios vielos sieną, saugodamiesi kaip nuo žvė-
rių. Baisu pagalvojus, kokie mes žiaurūs. Bet vėlgi
– jeigu sieną kirs dar keli tūkstančiai, kurie dabar
yra Baltarusijoje, ten ims plūsti visas Afganistanas,
Sirija, Irakas ir visa Afrika – milijonai. Mes ne tik
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Kietaširdžiai
AUDRONĖ V. ŠKIUDAITĖ

Ragina boikotuoti Pekino olimpiadą

Po 2020 m. vasario 4–20 dienomis Pekine vyk-
siančių XXIV žiemos olimpinių žaidynių, Ki-
nijos sostinė taps pirmuoju pasaulio miestu,

surengusiu ir vasaros, ir žiemos olimpines žai-
dynes – tai išskirtinis įvykis Komunistų partijos
valdomai šaliai. Bet likus porai mėnesių iki žai-
dynių pradžios Kinijos adresu lekia strėlės. JAV
prezidentas Joe Biden pareiškė svarstantis dip-
lomatinį boikotą – tai reikštų, jog į Kiniją per žai-
dynes nevyks jokie oficialūs JAV asmenys. Sep-
tyniolika valdančiajai koalicijai priklausančių
Lietuvos Seimo narių taip pat kreipėsi į politikus,
Tautinį olimpinį komitetą ir sportininkus, ra-
gindami boikotuoti vasarį vyksiančias žiemos
olimpines žaidynes. Kreipimosi autorių teigimu,
prestižiniai sporto renginiai negali vykti auto-
ritarinėse valstybėse, kur nepaisoma žmogaus tei-
sių, o sportas bandomas panaudoti savo įvaizdžiui
gerinti.

„Kreipiamės į prezidentą, Vyriausybę, visus
Lietuvos politikus, ragindami boikotuoti Kinijos
olimpines žaidynes, nedalyvauti jos atidarymo ir

uždarymo renginiuose, nesiųsti jokios oficia-
lios valstybinės delegacijos”, – teigiama laiške.

Parlamentarai taip pat siūlo sportininkams,
išsikovojusiems kvietimus į Pekino žaidynes, „pa-
demonstruoti pilietišką poziciją, nedalyvauti
ten, kur bus bandoma juos paversti autoritarinio
režimo režisuojamo spektaklio marionetėmis”.
„Būtent principinga pozicija gali padėti apginti
sportą nuo pagundos jį paversti politikos įran-
kiu”, – teigiama kreipimesi.

Pasak politikų, vasarį planuojamos olimpi-
nės žaidynės Kinijoje bus „dar viena autoritari-
nio komunistinio režimo galios demonstracija,
siekiant parodyti pasauliui, kad galima engti pa-
vergtas tautas, laikytis autoritarinės politikos, ne-
paisyti žmogaus teisių, visiems grasinti Tre-
čiuoju pasauliniu karu ir kartu veidmainiškai
kalbėti apie taikią olimpinio judėjimo misiją bei
nesulaukti demokratinėmis save vadinančių
valstybių principingos reakcijos”.

Nukelta į 11 psl.
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Ar�tikite�atsitiktinumais?��Ar�tikite�stebuklais?��Šiais,
2021�metais,�kurie�Lie�tuvoje�paskelbti�Archyvų�me-
tais,�lietuviai�archyvistai�gali�pasidžiaugti�nepapras-
tu�radiniu,�kurį�norisi�pavadinti�tiesiog�stebuklingu.��

Iki tol nebuvo žinoma, kur dingo Nepriklausomos
Lietuvos tarp 1918 m. ir 1940 m. sudarytų tarp-
tautinių sutarčių originalai. Daugiau nei 80 metų

buvo manoma, kad jie yra žuvę. Paaiškėjo, kad vie-
ną lietingą 1980 metų rytą juos rado kanadietis pro-
fesorius Charles Hopkins, gyvenantis Toronto mies-
te. Tokiu būdu dokumentai buvo išgelbėti nuo su-
naikinimo. Tačiau apie tai Lietuvos archyvistai su-
žinojo šiais, 2021-aisiais, po daugiau nei 40-ties metų.  

Apie ilgą dokumentų kelionę namo

Šių metų lapkričio mėn. 24 d., trečiadienį, įvyko
Kanados lietuvių bendruomenės Toronte surengtas
virtualus pokalbis apie šį stebuklingą radinį. Ren-
ginys pavadintas ,,Long Journey Home – Great Dis-
covery” (Ilga kelionė namo – milžiniškas radinys).
Nuotoliniame susitikime dalyvavo prof. Charles
Hopkins bei grupė lietuvių diplomatų bei archyvis-
tų, kurie rūpinosi profesoriaus išgelbėtų dokumen-
tų persiuntimu į Lietuvą. Tarp jų –  Kanados lietuvių
muziejaus – archyvo Toronte direktorė Danguolė Juo-
zapavičius-Breen, buvęs Lietuvos Respublikos am-
basadorius Kanadoje Vytautas Žalys, dabartinis am-
basadorius Darius Skusevičius ir Lietuvos centrinio
valstybės archyvo direktorius Dalius Žižys. Jų pra-
nešimai padėjo susitikimo klausytojams daugiau su-
žinoti apie tai, kokie dokumentai buvo išgelbėti ir
koks buvo jų kelias į Lietuvą.

Apie tai, kaip prof. Hopkins išgelbėjo nuo žūties
svarbius Lietuvos istorinius dokumentus, jau buvo
rašyta ,,Drauge” š. m. liepos mėn. 3 d. numeryje. O
ši neįtikėtina istorija buvo tokia: 

Kaimynas išgelbėjo nuo šiukšliavežių

Ch. Hopkins vieną lietingą rytą pastebėjo prie
kaimyninio sklypo išmetimui padėtas dėžes su do-
kumentais, kurie jį sudomino. Jis tas dėžes pasiėmė
į savo namus.  Profesorius žinojo, kad kaimyninia-
me name gyveno buvęs LR generalinis garbės kon-
sulas Toronte Vytautas Jonas Gylys, kuris mirė
1959 m. Konsulo našlė Vanda Gylienė dar buvo gyva
tuo metu, kai prof. Hopkins atsikraustė gyventi į kai-
myninį namą.  Ch. Hopkins išsikalbėjo su savo kai-
myne, kuri jam papasakojo apie savo vyrą ir pami-
nėjo, kad jos namuose yra saugomos svarbių doku-
mentų dėžės.  V. Gylienei mirus, jos namas buvo tuš-
tinamas ir ruošiamas pardavimui. Kaip tik tuo
metu profesorius ir pastebėjo prie mirusių kaimynų
namo išmetimui padėtas dėžes su dokumentais.
Hopkins tas dėžes pasiėmė, nes suprato, kad tai gali
būti dokumentai, apie kuriuos jam pasakojo V. Gy-
lienė ir kuriuos verta išsaugoti. Tačiau jis, ko gero,
nenujautė, kokia milžiniška yra šių dokumentų is-
torinė vertė.  Tose dėžėse buvo diplomato V. J. Gylio
išsaugoti Nepriklausomos Lietuvos tarptautinių
sutarčių originalai – iš viso 30 originalių sutarčių, ir
daugelis originalių Lietuvos Respublikos valstybinių

dokumentų iš 1920–1939 metų laikotarpio.  Šis ste-
buklingas radinys profesoriaus namuose išgulėjo 41-
erius metus.

Ankstesnės paieškos Maskvoje –
nevaisingos

Buvo įdomu pamatyti šio radinio dramos pa-
grindinius veikėjus ir išgirsti jų pasakojimus gyvai,
nors ir nuotoliniu būdu.  Apie diplomatą, ministrą Vy-
tautą Joną Gylį trumpai papasakojo Danguolė Juo-
zapavičius-Breen ir Vytautas Žalys.  2014 metais V. Ža-
lys, tuometinis LR ambasadorius Kanadoje, aplankė
Toronte surengtą parodą apie ministrą V. J. Gylį.
Tada ambasadorius dar nežinojo, kad Gylys sėk-
mingai išgelbėjo didelį pluoštą svarbių Lietuvos
valstybės dokumentų ir kad tie dokumentai kaip tik
tuo metu buvo Toronte, būtent profesoriaus Charles
Hopkins namuose.  

V. Žalys papasakojo, kokios buvo Lietuvos val-
džios ankstyvesnės pastangos surasti ir atgauti pra-
rastus sutarčių originalus. Jis prisiminė, kad 2010 me-
tais dirbo Lietuvos Užsienio reikalų ministerijoje ir
buvo išsiųstas į Maskvą pabandyti atgauti Nepri-
klausomos Lietuvos tarptautinių sutarčių originalus.
Tuo metu buvo manoma, kad tuos originalus sovie-

tai pasisavino ir slaptai laiko Maskvoje. Maskvoje V.
Žalys išgirdo patikinimą, kad ten tų sutarčių nėra.
Jam pasakė, kad Antrojo pasaulinio karo metu do-
kumentai buvo traukiniu gabenami iš Kauno į
Maskvą, bet vokiečiai neva traukinį bombardavo ir
visi dokumentai pražuvo.  Žalys manė, kad tai me-
laginga informacija ir kad tie originalai vis dėlto yra
Maskvoje.  

Iš Lietuvos –  į Švediją ir Kanadą

Tačiau paaiškėjo, kad 1939 m. Lietuvos užsienio
reikalų ministerijos nurodymu kelios dėžės svarbių
valstybinių dokumentų buvo laivu pergabentos į Šve-
diją, kur jas saugojo Lietuvos pasiuntinys Švedijoje
V. J. Gylys. Vienoje telegramoje, kuri iš Kauno  buvo
siųsta į Švediją Gyliui, buvo nurodyta, kad reikia la-
bai saugioje vietoje laikyti dvi Lietuvos sutarčių ori-
ginalų dėžes. Tuo metu Švedija buvo paskelbusi ne-
utralumą. Tačiau Lietuvą okupavę sovietai parei-
kalavo, kad jiems būtų perduota Lietuvos atstovybė
Švedijoje. Švedai sutiko. V. J. Gylys turėjo skubiai pa-
likti atstovybę, bet joje atsiradę sovietai ten nerado
tų originalių sutarčių. Pasirodo, Vytautas Gylys
jas buvo paslėpęs ir, emigruodamas į Kanadą, pasi-
rūpino, kad 50 kilogramų sveriančios dėžės su šiais
dokumentais taip pat patektų į šią šalį.  Tai ir buvo
tie dokumentai, kuriuos rado ir išsaugojo profesorius
Charles Hopkins.  

Išsamus straipsnis apie V. J. Gylį ir apie jam pa-
tikėtus svarbius valstybinius dokumentus pasirodė
,,Tėviškės žiburiuose” 2020 m. sausio 21 d. ir vasario
4 d. numeriuose. Straipsnis pavadintas ,,Dingę tarp
Stokholmo ir Toronto”.  Tai buvo perspausdintas Rai-
mundo Klimavičiaus rašinys, kuris pasirodė 2019 m.
,,Kultūros baruose” Lietuvoje (10 nr. ir 11 nr.)  Norin -
tys straipsnį perskaityti, gali jį atrasti tinklalapyje
spauda.org. Žinoma, tuo metu dar nebuvo žinoma,
kad Gylio išsaugoti dokumentai išliko profesoriaus
Hopkins dėka. Tuo metu dar tebebuvo manoma, kad
jie dingę.   

Radinys – svarbiausias per 20 metų

Virtualaus renginio metu kalbėtojai atskleidė,
kaip apie tų svarbių dokumentų atradimą sužinojo
Lietuvos valdžios ir archyvo atstovai ir kaip žinia,
kad dokumentai buvo atrasti, juos pribloškė.  Prof.
Hopkins pasakojo, kad jau anksčiau jis buvo susi-
siekęs su Lietuvių namais Toronte.  Vienas Toronte
gyvenantis lietuvis atėjo pas Ch. Hopkins ir apžiū-
rėjo jo turimus dokumentus.  Šis žmogus žadėjo vėl
su profesoriumi susisiekti, bet to nepadarė.  Tačiau
2021 metų vasarą profesorius lankėsi Toronto lietu-
vių kapinėse ir atsitiktinai pastebėjo, kad netoli nuo
tos vietos yra Kanados lietuvių muziejus – archyvas.
Jis susisiekė su muziejaus direktore Danguole Juo-
zapavičius-Breen, ir jai pranešė, kokius dokumentus
jis turi savo namuose.  Muziejaus direktorė suprato,
kokie jie yra svarbūs ir ypatingi.  Ji apie tai informa -
vo LR ambasadą Kanadoje. Ambasadorius Darius
Skusevičius tą pačią dieną apie radinį pranešė bu-
vusiam ambasadoriui V. Žaliui.  Jie abu įsitikino, kad
atrasti dokumentai nėra falsifikatai, kad tai yra au-
tentiški LR tarptautinių sutarčių originalai. Buvo su-
daryta sutartis, kad šie dokumentai būtų perduoti Ka-
nados lietuvių muziejui ir iš ten persiųsti į Lietuvos
centrinį valstybės archyvą.  

Archyvo direktorius D. Žižys papasakojo, kaip jis
gavo telefoninį pranešimą, jog konsulo V. J. Gylio iš-
saugotas sutarčių ir dokumentų rinkinys atsirado.
Jis teigė, kad Lietuvos valstybės archyvui šis atra-
dimas yra svarbiausias per pastaruosius 20 metų. D.
Žižys susitikimo metu sakė, kad Lietuvos valstybės
archyvo lentynų ilgis siekia apie 30 kilometrų. Jo
nuomone, jeigu būtų iš tų lentynų sudaryta pira-
midė, šis rinkinys būtų tos piramidės viršūnėje.  

D. Žižys prisiminė, kad Lietuvą pasiekę doku-
mentai buvo pažeisti pelėsio.  Lietuvos archyvistai
sėkmingai juos sutvarkė.  Kai kurie dokumentai yra
negrįžtamai nukentėję, bet svarbiausi iš jų – sutartys
yra puikiai išsilaikiusios, dabar jau laikomos sau-
giai.  Šiuo metu kiekvienas iš šių dokumentų yra ka-
taloguojamas ir aprašomas.  Planuojama 2022 m. va-
sa rą, liepos 6 d., Vilniuje, Valdovų rūmuose surengti
šio ypatingo radinio parodą.   

Kanados lietuvių muziejaus-archyvų direktorė
Danguolė Juozapavičius-Breen pokalbio stebėto-
jams parodė muziejaus paruoštas skaidres, pasa-
kojančias apie diplomatą V. J. Gylį ir jo išgelbėtus do-
kumentus.  Tas skaidres galima rasti muziejaus tink-

Apie stebuklingą radinį – iš pirmų lūpų
Šie�svarbūs�Lietuvos�tarptautinių�sutarčių�originalai�galėjo�pražūti.

Charles�Hopkins,�kanadietis�profesorius,�kuris�išgelbėjo
Lietuvos�sutarčių��originalus.

1931�m.� sutartis� tarp� JAV� ir� Lietuvos� su� JAV�Prezidento
Herbert�Hoover�parašu.
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lalapyje lithuanianheritage.ca.  Reikia
atidaryti nuorodą, kuri pavadinta
,,Long Journey Home – Great Disco-
very”.  Pokalbio stebėtojai turėjo pro-
gą savo kompiuterių ekranuose pa-
matyti kelias svarbias sutartis, kurių
originalai dabar yra Lietuvoje.  

Dokumentai, parodyti 
renginio stebėtojams:

• Protokolas, pasirašytas Mask-
voje 1933 m., tarp Lietuvos Respubli-
kos ir Socialistinių Tarybų Respub-
likų Sąjungos dėl apsikeitimo kali-
niais. Lietuvos Respublika sutinka
perduoti 24 kalėjimuose laikomus as-
menis sovietams, o sovietai sutinka
perduoti 18 ištremtų arba kalėjimuo-
se laikomų asmenų lietuviams.  Įdo-
mu, kad lietuvių kalinių sąraše yra
Teofilis Matulionis, kuris vėliau tapo
arkivyskupu, o dabar jau paskelbtas
palaimintuoju.  Lietuvos Respubli-
kos vardu protokolą pasirašė Jurgis
Baltrušaitis, Sovietų sąjungos vardu
– B. Stomoniakoff. 

• Dokumentas prancūzų kalba,
pasirašytas Kaune 1922 m., kuriuo
Lietuva sutinka dalyvauti Tarptau-
tinio teisingumo teisme (Cour Per-
manente de Justice Internationale).
Pasirašė Lietuvos Respubikos prezi-
dentas Aleksandras Stulginskis ir
Užsienio reikalų ministras V. Jurgu-
tis.

• Dokumentas prancūzų kalba,
suteikiantis ,,plein pouvoir” teises
Lietuvos delegacijai vesti derybas su
Latvija prekybos klausimais, išduotas
Kaune 1934 m.  Pasirašo Lietuvos
Respublikos prezidentas Antanas
Smetona ir Užsienio reikalų ministras
Stasys Lozoraitis.

• Sutartis tarp JAV ir Lietuvos dėl
moratoriumu atidėtos skolos sure-
guliavimo, pasirašyta Washingtone
1932 m.  Pasirašė Bronius Balutis, Lie-
tuvos Respublikos įgaliotas atstovas
ir ministras, ir Andrew Mellon, JAV
Finansų departamento vedėjas. Su-
tartį savo parašu patvirtino JAV pre-
zidentas Herbert Hoover. 

• Dokumentas, suteikiantis ,,plein
pouvoir” teises Rusijos atstovui Ma-
xim Maximovich Litvinov sudaryti
sutartį tarp Lietuvos Respublikos ir
Rusijos Sovietinės Socialistinės Res-
publikos, liečiančią Lietuvos piliety-
bės klausimus. Dokumentas pasira-
šytas Maskvoje 1921 m., jį pasirašė
Vladimir Ulyanov, t.y. Leninas.  

• Lietuvos taikos sutartis su Ru-

sija, pasirašyta Maskvoje 1920 m.
Prie  sutarties yra prisegtas žemėla-
pis,  3 x 2,6 metrų dydžio.  Tais pačiais
metais  pasirašytas  Lietuvos  taikos
sutarties  su  Rusija  patvirtinimo  ak-
tas.  

• Taikos  sutarties tarp Lietuvos
ir Rusijos, pasirašytos 1926 m., pra-
tęsimas,  pasirašytas Maskvoje 1931
m.

• Sutartis tarp Didžiosios Brita-
nijos ir Lietuvos dėl nusikaltėlių ekst-
radicijos, pasirašyta Londone 1926
m.  Pasirašo Anglijos karalius Geor-
ge V.

• Sutartis, pasirašyta Vatikane
1927 m., liečianti Katalikų bažnyčios
reikalus Lietuvoje. Pasirašo Popiežius
Pius XI.

• Sutartis tarp Lietuvos ir Dani-
jos dėl nusikaltėlių ekstradicijos, pa-
sirašyta Kopenhagoje 1930 m.  Pasi-
rašo Danijos karalius Christian X.

• Sutartis tarp Lietuvos ir Vo-
kietijos Weimaro Respublikos, pasi-
rašyta Berlyne 1929 m., liečianti žve-
jybos teises.  Pasirašo Vokietijos Wei-
maro Respublikos prezidentas Paul
von Hinden burg.

• Sutartis tarp JAV ir Lietuvos dėl
arbitražo, pasirašyta Washingtone
1929 m.  Parašas – JAV prezidento Cal-
vin Coolidge.

• Lietuvos-Latvijos sienos apra-
šymas, išduotas Rygoje 1927 m.

• Sutartis  tarp Lietuvos ir JAV,
liečianti  karinės  prievolės ir pilie-
tybės klausimus, pasirašyta Was-
hingtone 1938 m. Pasirašo JAV prezi-
dentas Franklin Delano Roosevelt ir
JAV valstybės sekretorius Cordell
Hull. 

• Prekybos ir laivininkystės su-
tartis tarp Lietuvos ir Japonijos, pa-
sirašyta Tokyo mieste 1931 m.  Pasi-
rašo Japonijos imperatorius Hirohi-
to.

Yra daugiau sutarčių, tarp jų –
Lietuvos sutartys su Austrija, Turki-
ja, Olandija, Islandija, Meksika, Lat-
vija, Es tija ir Čile.

Istorija, verta
romano arba filmo

Šio stebuklingo radinio aptari-
mui baigiantis, jo stebėtojams buvo
leidžiama užduoti klausimus.  Dau-
gelis stebėtojų dėkojo pranešėjams už
įdomų pristatymą.  Rašytojas Antanas
Šileika išsakė nuomonę, kad kalbė-
tojai per daug santūriai ir švelniai ap-
tarė įvykius.  Šie įvykiai, jo įsitiki-
nimu, yra tokie stulbinantys, kad
juos galima lyginti su John le Carré
detektyviniais špionažo romanais.
A. Šileika mano, kad kas nors turėtų
parašyti romaną apie šią įdomią is-
toriją.  (O gal pats Antanas Šileika
būtų geriausias kandidatas tokiam ro-
manui?)  Klausytoja Daiva Jaugelytė
pritarė A. Šileikos nuomonei, ir pa-
siūlė sukurti filmą apie šiuos nepa-
prastus įvykius.

Konsulo V. J. Gylio išgelbėti ir
profesoriaus Ch. Hopkins išsaugoti is-
toriniai dokumentai vaizdžiai rodo,
kad Lietuva, paskelbusi nepriklau-
somybę 1918 metais, aktyviai daly-
vavo tarptautinėje politikos arenoje ir
sudarė sutartis su daugeliu valstybių,
tuo būdu įrodydama savo suvereni-
tetą.  Šis radinys turi ne tik mokslinę,
istorinę vertę, bet kartu Lietuvos
žmonėms yra pasididžiavimo savo
valstybe šaltinis. Tai, kad šis ypatin-
gas radinys pateko į Lietuvos centri-
nį valstybės archyvą šiais Archyvų
metais, ne tik laimingas atsitiktinu-
mas, bet ir neįtikėtinas džiaugsmin-
gas stebuklas.

Muziejuje bus pagerbtas Metų žmogus 
Gruodžio�4�dieną,�šeštadienį,�6�val.�v.,�jau�55-uosius�veiklos�metus�pažyminčia-
me�Balzeko�lietuvių�kultūros�muziejuje�vyks�tradicinės�Metų�žmogaus�paskelbimo
iškilmės.�2021-ųjų�Metų�žmogumi�išrinktas�Vilniaus�arkivyskupas�metropolitas
Gintaras�Linas�Grušas.�

Rugsėjo mėnesį G. Grušas atšventė savo 60-metį. Per šią savo gyvenimo at-
karpą, gyvendamas ir JAV, ir Lietuvoje, jis nuveikė daug darbų, skirtų Lie-
tuvai, jos laisvei, lietuvių jaunimo dvasiniam ir patriotiniam auklėjimui.

Būdamas (1983–1987 m.) Pasaulio lietu vių jaunimo sąjungos pirmininku, jis buvo
vienas iš garsaus Baltijos šalių taikos ir laisvės ryžto žygio organizatorių. Šio

žygio metu laivu iš Švedijos į Suomi-
ją plaukė įvairių pasaulio šalių  jau-
nimo atstovai, kurie Suomijoje su-
rengė pirmąją antisovietinę de-
monstraciją. Jaunimo akcija atkreipė
pasau lio dėmesį į Baltijos šalių oku-
paciją. ,,Šiame laive plaukė apie 100
žurna listų iš viso pasaulio”, prisimi-
nė Balzeko lietuvių kultūros muzie-
jaus viceprezidentė Sigita Balzekas,
kuri ir pati plaukė šiame laive. 

Būdamas ateitininkas, G. Gru-
šas aktyviai dalyvavo šios organiza-
cijos veikloje, o nuo 2006 metų yra At-
eitininkų federacijos Dvasios vadas.

Balzeko lietuvių kultūros muzie-
jaus surengtą 2021-ųjų Metų žmogaus
apdovanojimą pristatys Lietuvių
meno ansamblio ,,Dainava” vadovas
ir Šiaurės Amerikos ateitininkų ta-
rybos pirmininkas Darius Polikai-
tis, kuris prieš kelerius metus ir pats
yra tapęs Metų žmogumi. 

G. Grušo pagerbimo vakare da-
lyvaus per 100 svečių, jiems koncertuos Agnė Giedraitytė ir Martynas Matutis. 

Sekmadienį, gruodžio 5 dieną, arkivyskupas metropolitas J. Grušas aukos
šv. Mišias Švč. Mergelės Marijos Gimimo bažnyčioje. Bus meldžiamasi už mu-
ziejaus įkūrėją ir ilgametį preziden tą Stanley Balzeką Jr., ir visus į amžinybę
išėjusius muziejaus darbuotojus ir savanorius.

„Draugo” inf. 

Padėkos dienos savaitgalį – lapkričio 27 dieną, Balzeko lietuvių kultūros mu-
ziejuje įvyko jau 15-tasis klubo ,,Alatėja” labdaros pokylis. Gerumo ir nuo-
širdumo deivės vardą pasirinkusi organizacija kartu atšventė ir savo 16-ąsias

veiklos metines. Į renginį susirinko per 150 svečių, kai kurie iš jų yra nuolati-
niai ,,Alatėjos” rengia mų metinių labdaros pokylių dalyviai ir šios organizacijos
veiklos rėmėjai.  

Vakarą vedė rašytoja Vilma Kava, koncertinę programą atliko kamerinis
choras ,,Ave Musica” (vad. Jūratė Grabliauskienė).

,,Draugo” inf. 

V.�J.�Gylys�–�diplomatas,�atgabenęs�Lietu-
vos�sutarčių�originalus�į�Kanadą�ir�juos�sau-
gojęs�savo�namuose.�

,,Alatėjos”�labdaros�pokylio�svečiams�koncertavo��kamerinis�choras�,,Ave�Musica”.
Organizatorių nuotr.

Labdaros pokylis –– jau penkioliktą kartą

Vilniaus�arkivyskupas�metropolitas�Gintaras
Linas�Grušas.�������������������������Jono Kuprio nuotr.
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RENATA GAIDIENĖ

Susitikti su neseniai Lietuvos dip-
lomatinę tarnybą pabaigusia
ambasadore Ginte Damušyte ne-

buvo lengva. Jos darbotvarkėje ir to-
liau – begalės planų. Vienas jų susi-
jęs su Lietuvos Katalikų kronikos ju-
biliejumi: 

,,Seimas jau paskelbė, kad atei-
nantys metai bus ‘Kronikos’ metai,
nes sukanka penkiasdešimt metų
nuo Lietuvos katalikų bažnyčios kro-
nikos įsteigimo. Noriu peržiūrėti daug
archyvų, susisteminti informaciją,
aprašyti tuos svarbius Lietuvai laikus.
Vis  dėlto daug užsienyje nuveiktų
darbų vis dar yra nežinomi Lietuvo-
je”.

1992 metais oficialiai tapusi pro-
fesionalia Lietuvos diplomate, am-
basadorė Gintė Damušytė tuomet
prisijungė prie Lietuvos nuolatinės at-
stovybės prie Jungtinių Tautų New
Yorke. Tačiau pažvelgus iš arčiau, jos
diplomatinio darbo istorija neturi nei pradžios, nei
pabaigos. 

Jūsų asmeninę istoriją gvildenti turbūt neišvengiamai
reikėtų pradėti nuo jūsų tėvo, mokslininko ir visuomenės
veikėjo Adolfo Damušio, istorijos. Kokią įtaką jo rezisten-
cinė veikla padarė jūsų pasirinkimams?

Didelę. Visada domėjausi tėvo veikla. Man buvo
įdomu, kaip toks mandagus, ramus, džentelmeniškas

žmogus sugebėjo konfliktuoti su kiekviena vyriau-
sybe (juokiasi). Gal ne konfliktu tai reiktų vadinti.
Visos vyriausybės, su kuriomis jis susidūrė, jį matė
kaip oponentą, pavojingą žmogų. Prezidento Antano
Smetonos valdymo laikotarpiu jis buvo suimtas už
veiklą su ateitininkais, kalėjo Varnių koncentraci-
jos stovykloje. Ten susipažino su kitais ,,politiniais
nusikaltėliais” komunistais ir iš jų vėliau gavo in-
formacijos, kad yra įrašytas į trėmimų sąrašus.
Taip mano tėvas išvengė pirmųjų trėmimų, o vo-

kiečiams okupavus Lie-
tuvą, tapo laikinosios Vy-
riausybės nariu. Deja,
labai greitai, po šešių sa-
vaičių, suprato, kad Vy-
riausybė negalės sava-
rankiškai veikti ir jam
teko vėl eiti į pogrindį.
Už šią veiklą jį suėmė
vokiečiai, nuteisė už Tė-
vynės išdavystę ir įkali-
no Vokietijoje. Kai ka-
rui pasibaigus buvo iš-
laisvintas amerikiečių
karių, tėvas tesvėrė 40
kg, nors buvo aukštas
1,96 metro vyras. 

Ar ši tėvo rezistencinė,
pogrindinė veikla paskatino

jus susidomėti pogrindžio leidiniu
– Lietuvos katalikų bažnyčios kro-
nika?

Kai 1979 m. baigiau uni-
versitetą, nusprendžiau me-
tus padirbėti New Yorke su
Lietuvių katalikų religine šal-
pa. Tuo metu organizacijai va-
dovavo ypatingas dvasiškis – a.
a. kunigas Kazimieras Puge-
vičius. Jis buvo gimęs Ameri-
koje, gerai išmokęs lietuvių
kalbą, vadovavo Baltimorės
vyskupijos komunikacijos de-
partamentui. Kitaip tariant,
mokėjo bendrauti su spauda.
Tapome nauja maža koman-
da – jis, Marian Skabeikis ir aš.
Kunigas Pugevičius žinojo, kad
turime rasti geresnių kelių in-
formacijos apie Lietuvą sklai-
dai. Nusprendėme, kad visą
gaunamą pogrindinę infor-
maciją turime pritaikyti Ame-
rikos spaudai. Atsirado ir prie-
štaraujančių, abejojančių, ar
šia veikla turėtų užsiimti

mūsų organizacija. Tačiau nusprendėme nepaisyti
prieštaravimų  ir  laikytis savo kurso. 

Į istoriją įėjote kaip legendinis Lietuvos informacijos
centras, kuris skleidė labai svarbią informaciją apie žmo-
gaus teisių pažeidimus okupuotoje Lietuvoje ir šitaip sie-
kė surasti sąjungininkų Vakarų pasaulyje. Papasakokite dau-
giau apie šios organizacijos gyvavimą.

Aš tapau šio centro vadove ir kasdien atrink-
davau žinias iš įvairiausių šaltinių, dažniausiai
pogrindžio spaudos Lietuvoje, o kai Lietuva išlaisvėjo
ir susikūrė Sąjūdis – ir iš tiesioginių pokalbių su žmo-
nėmis. Jaunimui dabar pasakoju, kad norint pasi-
kalbėti telefonu su žmonėmis Lietuvoje, skambučius
reikėdavo užsakyti ir dešimt valandų laukti sujun-
gimo. Informaciją skleidėme nuosekliai, be jokių ko-
mentarų, tik faktus.

Niekas netikėjo mūsų projekto sėkme. Romas Sa-
kadolskis, dirbęs ,,Amerikos balso” radijuje, tuomet
sakė, kad mes niekada neįgysime patikimumo, nes
į mus visada žiūrės kaip į šališką Rytų Europos emig-
rantų įstaigą, teikiančią tendencingą informaciją. Bet
mes nepaisėme kritikos ir tęsėme toliau. Galiausiai
į mūsų infocentrą pradėjo kreipti dėmesį tokie gi-
gantai, kaip NY Times, NBC, LA Times. Bendradar-
biavome ir kitose šalyse – Vytautas Antanas Damb-
rava mūsų žinias vertė į ispanų kalbą ir rasdavo ke-
lią į didelius Pietų Amerikos laikraščius.

Tai buvo labai įdomus darbas ir jis užsitęsė…
dvylika metų. Nukelta į 12 psl.

Sveiki. Kaip sekasi?

Dirbti Lietuvos diplomatinėje tarnyboje – įdomiau

BATUN (Baltiečių lobistinė organizacija prie Jungtinių Tautų) nariai – estai, latviai ir lietuviai – švenčia organizacijos 20-
metį JT.  G. Damušytė – viduryje.                                                                                                                    Asmeninio albumo nuotraukosGintė Damušytė 

Gintė su tėvais Adolfu ir Jadvyga Damušiais

JAV prezidentas Ronald Reagan nuosekliai domėjosi ir palaikė sovietų persekiojamus dvasinin-
kus ir disidentus, tarp jų LKB Kronikos leidėjus. Visuotinės Žmogaus teisių deklaracijos dienos (gruo-
džio 10 d.) proga jis pakvietė žmogaus teisių gynėjus į Baltuosius rūmus stebėti šia proga pasi-
rašomą Prezidento proklamaciją. Kairėje – LIC direktorė Gintė Damušytė, 1986 m.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA

Vėl auga koronaviruso infekcijos atvejų
Vilnius (ELTA) – Kaip skelbia Statistikos departamentas, paskutinių 7 die-

nų naujų atvejų vidurkis parai – 1 693.
Iš viso Lietuvoje nuo pandemijos pradžios COVID-19 susirgo 470 298 žmo-

nės.
Nuo pandemijos pradžios dėl COVID-19 viruso sukeltos ligos mirė 6737 žmo-

nės. Praėjusią parą mirė po vieną 50–59 ir 70–79 metų, po du 40–49 ir 90–99 metų,
trys 60–69 metų ir šeši 80–89 metų amžiaus grupėms priklausantys asmenys. 12
iš jų nebuvo paskiepyti.

Naujų atvejų skaičius per 14 dienų, tenkantis 100 000 gyventojų, šiuo metu
siekia 864 atvejus. Teigiamų diagnostinių tyrimų dalis per 7 dienas sudaro 9,8
proc., o galimai imunitetą įgijo jau 74,5 proc. asmenų.

Iš viso iki šiol pasveiko 435 768 asmenys, šiuo metu serga – 18 953.
Iš viso saviizoliacijoje šiuo metu yra 37 762 žmonės.
Per praėjusią parą pirma skiepo doze paskiepyti 2259 žmonės, antra – 1 897,

trečia – 9969. Iš viso dviem skiepo dozėmis vakcinuota 1 247 202 žmonės, trimis
– 285 921, panaudotos 3 686 877 vakcinos.

Susirgo ir į ligonines praėjusią parą dėl COVID-19 ligos naujai paguldyti
123 žmonės. 97 nauji pacientai pradėti gydyti taikant deguonies terapiją, 5 – tai-
kant dirbtinę plaučių ventiliaciją.

Iš viso iš 2 342 COVID-19 gydymui skirtų lovų užimtos 1355.

Tiesiogiai skraidins iš Vilniaus į JAV 
Vilnius (BNS) – Islandijos pigių skrydžių bendrovė „Play” gruodį ketina

atidaryti administracinių paslaugų ir techninės pagalbos biurą Vilniuje.
Oro bendrovės centrinė būstinė ir dabartinis skrydžių vykdymo centras liks

Islandijoje, taip pat Islandijoje liks skrydžių ir keleivių salonų įgulos.
2019 metais įsteigta „Play” dabar turi tris lainerius, skraidančius šešioli-

ka maršrutų, ir 136 darbuotojus, kurių skaičių iki kitos vasaros ketinama pa-
dvigubinti. Bendrovė tikisi iki 2025 metų turėti daugiau nei 15 lainerių, skrai-
dančių įvairiomis kryptimis į Šiaurės Ameriką ir Europą.

Praėjęs�sekmadienis�Prezidentūroje�buvo��neeilinis�–�atvyko�NATO�ir�Eu-
ropos�Komisijos�vadovai:�Ursula�von�der�Leyen�ir�Jens�Stoltenberg.

Patys susitikimo dalyviai užsimena, kad vien tai, jog iš anksto neplana-
vus surengtas tokio aukšto lygio vizitas, rodo, jog Europai kyla vienos
didžiausių grėsmių per dešimtmetį, ir kad Vakarai į tai žiūri rimtai. 

Neteisėti migrantai 
Vienas iš klausimų – Baltarusijos į Lietuvą, Lenkiją ir Latviją siunčia-

mi migrantai. Kas yra kaltas dėl šios krizės, dvejonių nekyla. 
„Jau kelis mėnesius Lietuva susiduria su tyčine, ciniška ir pavojinga hib-

ridine ataka, suorganizuota A. Lukašenkos režimo”, – po susitikimo kalbė-
jo EK vadovė U. von der Leyen. 

„Lukašenkos režimas naudojasi pažeidžiamais žmonėmis, kad darytų
spaudimą kaimyninėms valstybėms, tai yra nežmoniška ir ciniška. Nei vie-
na NATO narė nėra viena,
NATO reiškia paramą Lie-
tuvai”, – situaciją vertino
NATO generalinis sekre-
torius. 

Aiškiai buvo išreikšta
parama ir tam, kaip Lie-
tuva tvarkosi su migracijos
krize. 

„Lietuva į šią hibridi-
nę ataką reagavo huma-
niškai, Europos Sąjunga
ir toliau stovi jūsų pusėje”,
– sakė EK vadovė. 

„Ne mažiau svarbu
mums, kad buvo išsaky-
tas palaikymas be išlygų
mūsų veiksmams, tai poli-
tikai ir metodams, kuriuos mes taikome kovodami su ta krize”, – sakė buvęs
užsienio reikalų ministras Linas Linkevičius. 

Lietuva jau kelias savaites migrantų ne tik neįsileidžia, bet ir prieš jiems
grįžtant į Baltarusiją duoda maisto, vandens, sausų drabužių, jei reikia. 

Baltarusijos pasieniečiai paskleidė žinią, neva prie sienos su Lietuva ras-
tas negyvo migranto kūnas. Migrantas esą rastas miegmaišyje su mušimo žy-
mėmis. Lietuvos pasieniečiai sako tokių duomenų neturintys. 

„Migracijos situacija Baltarusijos pasienyje dar nėra išspręsta. Ir mūsų
vertinimu artimiausiu laiku būtų sudėtinga tikėtis jos sprendimo”, – sakė G.
Nausėda. 

EK vadovė U. von der Leyen priminė, jog Lietuvai, Latvijai ir Lenkijai bus
skirta 200 milijonų eurų vaizdo kameroms, kitokioms sistemoms, bet Euro-
pa kol kas nefinansuoja tvorų. 

Lietuva tikisi, jog Briuselis pakeis šią nuomonę. 
EK pirmininkei taip pat dėkota už paramą spaudžiant Iraką stabdyti skry-

džius į Minską, ruošiant naujas sankcijas A. Lukašenkos režimui. 
„A. Lukašenka nesugebėjo pakenkti ES vienybei ir solidarumui. Mes su-

sidorojome su jo hibridine ataka visi kartu”, – teigė EK vadovė.

Karinė grėsmė
Didesnį nerimą dabar kelia pulti pasirengusių pajėgų sutelkimas prie Uk-

rainos. 
Anot NATO vadovo, tai yra aiškus įtampos eskalavimas. 
„Tai, ką matome, yra koncentruotos pajėgos, tai nėra įprasta. Matome sun-

kiąją ginkluotę, artileriją, tankus, dronus, elektronines kovos sistemas. Ir ma-
tome dešimtis tūkstančių kovai pasirengusių karių. Žinutė Rusijai yra – jie
turi deeskaluoti, sumažinti įtampas”, – teigė NATO vadovas J. Stoltenberg. 

Nerimą kelia ir tai, kad po rudenį vykusių „Zapad” pratybų ne visos Ru-
sijos pajėgos paliko Baltarusiją. 

Rusai dabar apsupę Ukrainą iš visur, kur tik gali. 
„Nerimą kelia ir dar vienas procesas – visiška karinė Baltarusijos integ-

racija į Rusijos karines struktūras ir doktrinas. Tai atneša naujų iššūkių NATO
kolektyviniam saugumui. NATO turėtų atitinkamai koreguoti savo planus, stra-
tegijas ir taktiką, turi būti pasirengusi galimam atsakui”, – situacijos vertinimą
po susitikimo surengtoje spaudos konferencijoje pateikė G. Nausėda. 

NATO vadovas atsako, kad nors Ukraina nėra NATO narė, tačiau bet ko-
kia agresija Rusijai kainuotų. 

Jis taip pat užsimena, kad reaguoti verčia jau ligšioliniai Rusijos veiks-
mai. 

„Mes  neturime  ketinimų  dislokuoti  naujus branduolinius pajėgumus
Europoje. Be turime reaguoti, kai Rusija pažeidinėja susitarimus”, – kalbėjo
jis. 

Vilniuje sutarta pasirašyti naują ES ir NATO bendradarbiavimo sutar-
tį. 

„Tai yra parodymas ir pasauliui kaip glaudžiai, kuo toliau, tuo labiau efek-
tyviai bendradarbiauja ES ir NATO. Tą reikėtų pamatyti, nes nepamenu to-
kių bendrų vizitų, kad tokie kur nors būtų buvę”, – LNK televizijai kalbėjo
L. Linkevičius.

LNK, Delfi.lt

Eksparlamentaras įkliuvo su pasidirbtomis etiketėmis
Vilnius (Delfi.lt) – Parduotuvėje „Norfa” apsaugos darbuotojas sulaikė vyrą,

kuris į taromatą sukišo 20 butelių su savarankiškai užklijuotais depozito ženk-
lais, o paskui parduotuvėje už juos atsiėmė du eurus. 

Atvykę pareigūnai nustatė, kad sulaikytasis – buvęs parlamentaras, dabar
Seimo nario Petro Gražulio patarėjas Naglis Puteikis. Policininkams jis pa-
aiškino, kad  rado daug butelių ir nusprendė juos nunešti į taromatą. 

Politikui surašytas protokolas pagal ANK 108 str., kur numatyta atsakomybė
už smulkų sukčiavimą. Už tai gresia bauda nuo 90 iki 400 eurų. 

Politikas aiškino, kad dalies butelių taromatas nepriėmė, todėl jis pats nu-
ėjo aiškintis, kodėl taip yra. Tada apsaugos darbuotojui kilo įtarimas, kad de-
pozito ženklai gali būti suklastoti. 

N. Puteikis nesėkmingai 2016 m. bandė sugrįžti į parlamentaro kėdę, tačiau
išrinktas nebuvo, bet skandalingasis Seimo narys P. Gražulis pakvietė dirbti
jo padėjėju. 

Po 75-erių metų grįžo tremtinė V. Valiūtė
Tauragė (LRT.lt) – Vi-

suomenininkai Arvydas
Kulikauskas su žmona
Nina Vecher prieš mėnesį
iš Irkutsko į Lietuvą padė-
jo sugrįžti tremtinei, parti-
zanų ryšininkei, 94 metų
Vandai Valiūtei. 

Tremtinė šiuo metu ap-
gyvendinta Tauragės rajo-
ne esančiuose Pagramančio
socialinės globos namuo-
se, o Lietuvos institucijos
stengiasi atkurti V. Valiūtės
pilietybę.

Partizano dukra, par-
tizano sesuo, partizanų ry-
šininkė, stipraus charak-
terio. Ištremta visa šeima,
prapuolę jaunystės metai
sunkiuose darbuose. Ir-
kutske palaidoti tėveliai.
Kai galėjo jau grįžti į laisvą
Lietuvą, stokojo pinigų, galvojo dar užsidirbti. Galiausiai, su Arvydo Kulikausko
pagalba susiruošė į Lietuvą. Traukiniais, autobusais į gimtą šalį parvyko po
beveik 75 metų. 

V. Valiūtės dokumentų sutvarkymas užtruks porą mėnesių, todėl P. Kuz-
mickienė ragina neabejingus žmones padėti senolei įsigyti būtiniausių daik-
tų. 

Norintys ir galintys prisidėti prie V. Valiūtės gerovės, gali paaukoti į Pa-
gramančio bendruomenės centro „Gramančia” banko sąskaitą (Swedbank
LT427300010164341259), mokėjimo paskirtyje nurodant – „Pagalba Vandai Va-
liūtei”. 

Prezidentas�Gitanas�Nausėda�su�svečiais.
Delfi.lt nuotr.

Skubi kelionė į Vilnių

Tremtinė�V.�Valiūtė�į�gimtinę�grįžo�tada,��kai�susitaupė
pinigų�kelionei. Alkas.lt nuotr.
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Artėjant�šventėms,�dauguma�mergaičių�Kalėdų�Se-
nelio� � prašys� atnešti� populiariąją� „American� Girl
Doll”��lėlę.�Aš�irgi�dar�visai�neseniai�ieškojau�būtent
tokios�lėlės,�todėl�išgirdusi�apie�lietuvišką�Eleną�net
sušukau�– kaip�nuostabu,�kad�mes�jau�turime�savo
„Lithuanian�Girl�Doll”,�kuria�tikrai�gali�me�didžiuotis.�

XVI a. Lietuvos istoriją perteikianti lėlė Elena –
knygos „Elenos istorija. Labirintų paieškos” pa-
grindinė herojė. Visos lėlės aprangos detalės paga-
mintos Lietuvos meistrų pagal autentišką XVI a. dra-
bužių dizainą. Pasak šios unikalios idėjos autorės Sa-
mantos Survilės, Elenytė ir jos nuotykių knyga ne-

Pradėti naujai veiklai reikia nepaprastos drąsos. Kas
jus paskatino žengti naujų atradimų link?

Gimus vaikams, pradėjau galvoti, kad norėtųsi,
jog vaikai jau augdami prisiliestų prie Lietuvos is-
torijos, kad tautiškumo jausmas ir istorijos žinios
būtų ugdomos nuo ankstyvos vaikystės. Ir iš patirties
žinau, kad įdomiai parašytos knygos turi nepapras-
tą galią lavinti vaizduotę ir nukelti mus į nuotykių
pasaulį. 

Taip gimė idėja sukurti lėlę, kuri turėtų savo is-
toriją, užrašytą nuotykių knygoje, kurios išvaizda ati-
tiktų knygoje minimą laikmetį ir taip vaikai galėtų
pamatyti, kaip atrodė mergaitė XVI amžiuje, o iš kny-
gos sužinotų, koks buvo to laikmečio vaikų gyveni-
mas ir kaip stipriai jis skyrėsi nuo dabartinio. 

Kokia buvo jūsų vaikystė – kupi na žaislų ir įdomių vai-
kiškų knygelių?

Mano vaikystė, kaip ir daugelio to meto vaikų,
buvo pilna bendravimo su kitais vaikais lauke nuo
ryto iki vakaro. Daug žaislų mes neturėjome, o kny-
gos tada nebuvo tokios spalvotos ir taip gražiai
iliustruotos kaip dabar. Tačiau jos vis tiek buvo be
galo įdomios! Prieš miegą mama skaitydavo Brolių
Grimų pasakas, ten buvo vos vienas kitas paveikslė-
lis, bet vis tiek tai buvo mažas stebuklas kiekvieną va-
karą. 

Kas atsirado pirmiausia – idėja, knyga, Elena ar tie-
siog sumanymas išsivystė organiškai? 

Idėja buvo sukurti tokią knygą, kad nuotykiai vai-
kus įtrauktų į siužetą, tačiau  jame vyrautų istorinis
fonas, neformaliai supažindinantis su to meto kas-
dienybe. O kad būtų dar įdomiau skaityti, pamaniau,
kad būtų puiku turėti ir lėlę, sukurtą pagal pagrin-
dinę heroję. Be to, šiais laikais mergaitės vis mažiau
žaidžia su lėlėmis, tačiau, lėlė, turinti savo istoriją,
tampa tarsi gyva draugė.

Kaip kilo idėja suderinti neformalų žaidimą su ugdy-
mu?

Praktika rodo, kad neformali veikla veikia švel-
niai, bet efektyviai. Pamenu, kaip sunku buvo mo-
kytis istoriją pirmais metais mokykloje, kai reikia iš-
mokti daug datų, tačiau nematant to laikmečio vaiz-
do. Todėl norėjosi, kad vaikai susipažintų su istori-
ja per malonų užsiėmimą. 

Kodėl pasirinkote vaikiškose knygelėse pristatyti Lie-
tuvos istoriją?

Esu tikra, kad didžiąją dalį savo hobių ar šiaip ar-
timų sielai dalykų mes atsinešame iš vaikystės. Ir vai-
kystėje pažinti dalykai išlieka mums artimi ir magiški
visą gyvenimą. Kaip nuostabu, jei bent dalį lietuvių
vaikų širdžių palies šis projektas ir sužadins meilę
savo istorijai. 

Kuo Elena skiriasi nuo kitų lėlių, taip gausiai užplūdusių
rinką?

Visų pirma – tai lietuviška lėlė, turinti savo is-

IŠ KNYGOS NUŽENGUSI LĖLĖ ELENA

Lėlė,�turinti�savo�istoriją�–�tarsi�gyva�draugė.� S. Survilės albumo nuotraukos S.�Survilės�tikslas�–�serija�knygų,�perteikiančių�įvairius�Lietuvos�laikmečius.

formalaus ugdymo principu lavina vaiko vaizduotę
ir žingeidumą. Žaidimo forma vaikas domisi Lie-
tuvos istorija bei atranda pamatines vertybes. Pa-
grindinės istorijų herojės realizavimas ne tik mo-
tyvuoja vaikus labiau įsitraukti į skaitymo procesą,
bet ir leidžia jiems prisiliesti prie svarbiausių vai-
kystės atributų – žaislų ir žaidimų. Pirmajam pro-
jektui buvo pasirinkta Lietuvos Didžiosios kuni-
gaikštienės ir Lenkijos karalienės Barboros Radvi-
laitės istorija. Kūrėjos S. Survilės tikslas – sukur ti
knygų ciklą, perteikiančių skirtingų laikmečių Lie-
tuvos istoriją. Apie šį autentišką projektą mūsų skai-
tytojams papasakojo pati sumanymo iniciatorė Sa-
manta Survilė.

Kiekviena�aprangos�detalė�sukurta�pagal�autentišką�dizainą.

Lėlė�Elena,�nužengusi�iš�XVI�a.

Taip�atrodė�mergaitė�XVI�amžiuje.



9DRAUGAS 2021 GRUOŽIO 2 d., KETVIRTADIENIS

toriją knygoje! Elena išsiskiria ir savo
natūraliomis proporcijomis, o tai pa-
skutiniu metu nėra įprasta ir, kaip ži-
nome, sukelia mergaičių klaidingą
kūno vertinimą. Norėjome to išvengti.
Kuriant lėlės veidą, taip pat buvo atsi-
žvelgta į lietuvišką būdą – lėlės šypse-
na santūri, bet žvilgsnis drąsus. Tokia
ir yra Elena knygoje – drąsi, bet tei-
singa ir  gero būdo mergaitė. 

O kokia vaikiška knyga jums pačiai pa-
darė didžiausią įspūdį?

Vaikystėje įdomiausia turbūt vi-
siems yra nuotykiai, todėl ir mane
įtraukdavo daugiausia įvairios nuoty-
kių knygos. Visi žinome, kad knygos iš
esmės plečia akiratį, o jau vaikystėje
pajutus skaitymo džiaugsmą, jis ne-
paleis niekada.

Sukūrėte projektą vaikams. Kaip jau-
čiate skaitytoją, kokių sąsajų turite su vai-
kais? 

Turiu du vaikus, kurie labai mėgs-
ta knygas. Daug metų skaičiau jiems
kiekvieną mielą dieną ir matau kokios
knygos patinka labiau. Esu tikra, kad
jei vaikas dar nepajautęs skaitymo
džiaugsmo, tačiau nuolat klauso skai-
tomų knygų, tai yra taip pat naudinga
mokytis reikšti mintis, vystyti emoci-
nį intelektą bei vaizduotę. Svarbu pa-
dėti surasti kiekvienam mėgstamą
žanrą ir pamažu supažindinti su kny-
gų pasauliu. 

Manau, kad ir iliustracijos svarbu,
ypač jauname amžiuje, todėl ieškojome
žmogaus, kuris galėtų iliustruoti rea-
listiškais piešiniais. Ir tikrai, sulau-
kiame daug pagyrų dėl puikių iliust-
racijų.    

Kas prisidėjo prie jūsų projekto įgy-
vendinimo?

Aš, kaip idėjos autorė, susiradau
jauną rašytoją Neringą Tik, kuriai iš-

dėsčiau sumanymą ir kuri įgyvendino
idėją parašydama knygą. Ją iliustravo
Regina Žakaitienė, kuri turėjo aiškų
įsivaizdavimą, kokio tipo iliustraci-
jos gali būti, knygos veiksmui vykstant
XVI amžiuje. O kuriant lėlės įvaizdį,
konsultavo žinoma istorikė ir žemuti-
nės pilies tyrinėtoja Daiva Steponavi-
čienė. 

Taip pat be galo džiaugiuosi, kad
turiu tokių nuostabių draugių, kurios
pastūmėjo imtis savo sumanymo ir
pagelbėjo kiekviename žingsnyje.  

Kokie nuotykiai laukia Elenytės arti-
miausioje ateityje?

Jau yra parašytas rankraštis su
Elenos nuotykių tęsiniu, kuris ir vėl
nuneš į istoriją ir nuotykius su drau-
gais Vilniaus kiemuose. Į tą laikmetį,
kai Vilnius tebuvo nedidelis miestas,
kurio didžiąją dalį sudarė medinės
trobos, kai mieste gyveno didikai Žy-
gimantas Augustas bei Barbora Rad-
vilaitė, ir kai dvaro gyvenimo  nuo-
trupos sklisdavo tarp miestiečių, leis-
damos vaikams atkartoti jas savo žai-
dimuose apie paslaptingą ir išsvajotą
didikų gyvenimą.

Ko galėtumėte palinkėti JAV gyve-
nantiems lietuviukams?

Labai norėčiau palinkėti savo ma-
žose širdelėse išsaugoti meilę mūsų ma-
žam, bet ypatingam kraštui ir tos ste-
buklingos gijos su Lietuva niekada
nepaleisti.

Kur mūsų skaitytojai galėtų įsigyti
Elenytę?

Mes turime internetinę parduo-
tuvę tsatsa.lt, kur galima įsigyti ne tik
lėlę ir knygelę, bet taip pat papildomų
aksesuarų lėlei – paltuką, batelius, lo-
vytę ar vienodas sukneles sau ir lėly-
tei.

Kalbino Loreta Steffens

Samanta�tikisi,�kad�jos�kūryba�paskatins�mergaites�daugiau�žaisti�su�lėlėmis.

Kurti�lėlės�įvaizdį�padėjo�ir�Lietuvos�praeities�tyrinėtoja�Daiva�Steponavičienė.

Lietuvos�nacionalinis�muziejus�(LNM)
Totorių� metus� užbaigia� visuome-
nei� atverdamas� istorinį� šios� ben-
druomenės�religinių�tekstų�lobyną.
Nuo�š.�m.�gruodžio�1�d.�Istorijų�na-
mai�kviečia�susipažinti�su�autentiš-
kais�kelių�šimtų�metų�senumo�rank-
raščiais,� kurie� saugo� tikėjimo� pa-
slaptis,�atskleidžia�tautos�asimilia-
cijos� istoriją,� o� paraštėse� slepia� ir
trumpus�ekskursus�į�tuometį�gyve-
nimą.�

Didžiausia Koranų
kolekcija Lietuvoje

„Didžiausią įspūdį palieka svar-
biausias ir švenčiausias Islamo re-
ligijos tekstas – Koranas. Iš viso
rinkinio atrinkome net 12 jo
knygų. Lankytojai galės paly-
ginti ir kitas religines knygas –
kitabus ir chamailus. Pastarieji
kurti kaip nešiojamo formato
maldynai, kad galėtų tilpti net į
kišenę, o kitabai su pranašų gy-
venimų aprašymais, religiniais
pasakojimais ir kitais tekstais
stebina ir intriguoja savo for-
matu”, – pasakoja parodos ku-
ratorė LNM istorikė Aušra Ra-
cevičienė.

Lankytojai išvys ir dėtą į mi-
rusiojo kapą popieriaus su maldo-
mis ritinį – dalavarą, taip pat namų
sąlygomis iš šafrano pagamintu ra-
šalu rašytus tekstus. 

Parodą papildys ir kiti rank-
raščių turinį atliepiantys ekspona-
tai: kardas su geležtėje užrašyta
apsaugine formule, taip pat amule-
tas hramotka. Gaminant jį maldos
būdavo surašomos į ilgą popieriaus
juostą ir susukamos, tuomet įsi-
uvamos į medžiaginį dėklą. Hra-
motka Lietuvos totorių vaikams pa-
sitarnaudavo kaip amuletas: tikėta,
kad nešiojama pasikabinta ant kak-
lo hramotka nešė laimę ir saugojo
nuo blogybių. 

Visi parodoje eksponuojami
rankraščiai yra iš tarpukario Vil-
niuje veikusio totorių musulmonų
dvasinio centro – muftiato – rinki-
nio. 

Knygose sutilpdavo
visas gyvenimas 

Lietuvos totorių knygos kaip
palikimas keliaudavo iš kartos į
kartą, taip užtikrindamos jose su-
rašytų tikė jimo tiesų ir tradicijų
tąsą. Kai kada knygos tapdavo dar
asmeniškesnės, nes natūraliai per-
sipindavo su tuo me tu vykusiu gy-
venimu ir jo įvykiais.

„Priešlapiuose, galiniuose la-
puose, paraštėse atsirasdavę papil-
domi įrašai įamžindavo tuometi-
niam jos savininkui ir jo šeimai, gi-
minei svarbius įvykius. Pavyzdžiui,
XVIII a. pab. Korano priešlapyje
galime rasti įrašą senąja osmanų
kalba apie kūdikio gimimą pakeliui
į Herato miestą.

Šalia religinių raštų užrašyti
tekstai byloja ir apie Lietuvos toto-
rių tradicijas ir tautosaką, gyveni-
mo būdą. Tai tradicinės vardo su-
teikimo, vedybų, laidotuvių apeigos,
tradicinės šventės ir jų vaišės, nuo
kardų, strėlių ir peilių gelbstinčios
maldos, užkalbėjimas nuo žirgo nu-
žiūrėjimo, būrimai ir likimo spėji-
mai, gydomieji tekstai. Kiti tekstai

pasakoja apie sėkmingas ir nesėk-
mingas dienas, kuriomis Lietuvos
totoriai vadovavosi, planuodami
darbus, keliones, pirkimus, vedybas
ir ki tą veiklą. Viename chamaile už-
rašy tas likimo spėjimas pagal Ko-
rano tekstą, ki tose knygose galima
rasti netgi pasaką apie gyvūnų pa-
sitarimą, istoriją apie našlę ir jos
sūnų, apysaką apie karalių Dovy-
dą”, – pasakoja A. Racevičie nė. 

Lietuvos totorių religiniuose
tekstuose atsispindi ir šios tautinės
mažumos asimiliacijos istorija: is-
lamą išpažinę ir sava kalba kalbėję
totoriai palaipsniui perėmė vietines
kalbas, pradėjo rašyti arabiškais
rašmenimis, tačiau rusėnų, lenkų
kalbomis. 

„Tai yra išskirtinis šių knygų
bruožas. Ne kiekvienas arabiškus
rašmenis skaitantis musulmonas
būtų perskaitęs Lietuvos totorių
tekstus ir atvirkščiai. Arabiški raš-
menys išliko, nes arabiškas raštas,
kaip Korano raštas, laikytas šven-
tu”, – atkreipia dėmesį A. Racevi-
čienė. 

Pasak tyrėjų, buvo sukurtas
savitas raidynas, kuriuo perteik-
tos rusėnų ir lenkų kalbų fonetinės
ypatybės. Sukurtas ir savitas rašto
stilius – ištemptos ir pailgintos ara-
biškos raidės.                        LNM inf.

Maldos, burtai ir šafranas

Istorijų�namai�lankytojus�kviečia�susipažinti�su�autentiškais�kelių�šimtų�metų�se�-
numo�totorių�rankraščiais.�����������������������������������������������������������������Arūno Baltėno nuotr.

Gedimino Trečioko nuotr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

PASAULIS

Nerimas dėl Rusijos agresijos prieš
Ukrainą
Kadenciją�baigiantis�Vokietijos�užsienio�reikalų�ministras�Heiko�Maas�ir�JAV
diplomatijos�vadovas�Antony�Blinken�įspėjo�Rusiją�dėl�naujo�ginkluoto�konf-
likto�su�Ukraina.

„Už bet kokią agresijos formą
Rusija turėtų sumokėti di-
delę kainą”, – pareiškė jis.

Todėl ypač svarbu „sąžiningi ir tva-
rūs žingsniai deeskalacijos link”, ku-
rie galimi tik derybų keliu. „NATO
parama Ukrainai yra nepalaužiama,
jos nepriklausomybė, teritorinis
vientisumas ir suverenumas – ne-
ginčijami”, – cituojamas politikas.

Anot H. Maas, karinis Rusijos
aktyvumas pasienyje su Ukraina
kelia „didžiausią susirūpinimą”. 

Jau kurį laiką netyla praneši-
mai apie rusų pajėgų telkimą pa-
sienyje su Ukraina. NATO ir Ukraina įspėja, kad dalinių judėjimas netoli sie-
nos gali pranašauti atvirą karinę konfrontaciją. Rusija tikina, jog neketina
įžengti į Ukrainą.

Bet kokia nauja Rusijos agresija prieš Ukrainą sulauktų rimto atsako, pa-
reiškė JAV valstybės sekretorius Antony Blinken.

Nerimauja Ukrainos gynybos ministerija
Rusijos kontroliuojamos pajėgos Rytų Ukrainoje didina kovinę pareng-

tį ir surengė plataus masto pratybas, pranešė Ukrainos gynybos ministeri-
jos žvalgybos direktoratas. Tai yra naujausias Kijevo perspėjimas apie gali-
mas naujas įtampas su Rusija.

Ukraina ir NATO šalys išreiškė susirūpinimą, kad Rusijos kariuomenės
judėjimas prie Ukrainos sienų gali atverti kelią puolimui. Rusija teigia ne-
turinti tokių planų ir kaltina Ukrainą bei JAV „kurstant įtampą” regione.

Rusija „didina Rusijos okupacinių pajėgų kovinę parengtį neteisėtai oku-
puotoje teritorijoje Donecko ir Luhansko srityse”, sakoma Ukrainos gynybos
ministerijos pranešime, turėdama omenyje dvi Ukrainos rytinio Donbaso re-
giono dalis, kurias nuo 2014 m. neteisėtai kontroliuoja Rusijos remiami se-
paratistai. Lapkričio 29 d. prasidėjusiose pratybose dalyvauja mobilizuoti ko-
viniai rezervistai.

Didelės kovos Rytų Ukrainoje baigėsi 2015 m. paliaubomis, tačiau tūks-
tančius žmonių nusinešęs karas vis dar neišspręstas, o susirėmimai vyksta
nuolat.

Ukrainos karinės žvalgybos vadovas sakė, kad Rusija prie Ukrainos sie-
nų sutelkė daugiau nei 92 000 karių ir ruošiasi atakai sausio pabaigoje ar va-
sario pradžioje.

Rusijos užsienio žvalgybos agentūra palygino dabartinę įtampą dėl Uk-
rainos su 2008 metų karu, per kurį Rusijos pajėgos sutriuškino kaimyninės
Sakartvelo pajėgas.

Rusija tuomet „nugalėjo Sakartvelą per penkių dienų karą ir maždaug
penktadalis Sakartvelo teritorijos lieka ne Tbilisio kontrolėje”.

Ukraina ragina imtis skubių veiksmų 
Kijevas paragino imtis skubių veiksmų „atgrasyti” Rusiją nuo įsiverži-

mo į Ukrainą, tvirtindamas, kad Maskva gali „bematant” pradėti karinę ope-
raciją. „Geriau imtis veiksmų dabar, o ne vėliau”, – sakė Ukrainos užsienio
reikalų ministras Dmytro Kuleba. 

D. Kuleba pridūrė, kad ten taip pat buvo pasiųsta tankų, artilerijos pa-
būklų, elektroninės kovos sistemų, karinių oro ir jūrų pajėgų. 

Tačiau jis pridūrė, jog Ukraina, kurios kariuomenė tapo „nepalyginamai
stipresnė”, nei buvo 2014 metais, kai Maskvos kurstomi separatistai perėmė
Donecko ir Luhansko regionų kontrolę, „duotų atkirtį”. 

Rusijos užsienio žvalgybos agentūra palygino dabartinę įtampą dėl Uk-
rainos su 2008 metų karu, per kurį Rusijos pajėgos sutriuškino kaimyninės
Sakartvelo pajėgas.

Savo tinklalapyje paskelbtame pareiškime SVR teigė, kad tuometinis Sa-
kartvelo prezidentas Michailas Saakašvilis „sumokėjo didelę kainą” per šį
konfliktą.

Rusija tuomet „nugalėjo Sakartvelą per penkių dienų karą ir maždaug
penktadalis Sakartvelo teritorijos lieka ne Tbilisio kontrolėje”.

Lenkijos premjeras ragina NATO pabusti 
Lenkijos premjeras Mateusz Morawiecki sako, kad NATO sąjungininkės

turi „pabusti” ir atkreipti dėmesį į Rusijos bandymus destabilizuoti regioną.
M. Morawiecki sakė, kad pastarieji įvykiai rodo, jog Kremlius ir jo są-

jungininkai nori „pakeisti geopolitinę sistemą” ir suskaldyti ES. Jis kalbė-
jo apie Rusijos pajėgų telkimą prie Ukrainos sienų, augančias degalų kainas
ir krizę Lenkijos ir Baltarusijos pasienyje.

NATO generalinis sekretorius Jens Stoltenberg yra apibūdinęs Rusijos
karių telkimą prie Ukrainos sienų kaip „neįprastą” ir „dėl daugelio priežasčių
keliantį labai daug nerimo”.

BNS ELTA LRT

Respublikonai blokavo gynybos biudžeto priėmimą
Washingtonas (ELTA) – Respublikonai JAV Senate blokavo gynybos biu-

džeto priėmimą. Per balsavimą dėl kasmetinio Nacionalinio gynybos autori-
zacijos akto (NDAA)  nepavyko surinkti reikalingos 60 balsų daugumos.

Demokratų daugumos lyderis Senate Chuck Schumer sprendimą pavadi-
no „nepaaiškinamu ir keliančiu pasipiktinimą”. Jis apkaltino respublikonus
stojant prieš ginkluotąsias pajėgas. „Tik todėl, kad keli respublikonai negavo
kiekvienos nuolaidos, kurios reikalavo, jie stabdo procesą”, – kalbėjo Ch. Schu-
mer.

Respublikonai pareiškė balsavę „prieš”, nes demokratai nesutiko į pake-
tą įtraukti įstatymo pataisų, įskaitant dėl privalomų sankcijų prieš „Nord Stream
2” dujotiekį. 

Senatorius Jim Inhofe, aukščiausias respublikonų atstovas Senato Gink-
luotųjų pajėgų komitete, sakė, kad gynybos biudžetas galiausiai bus priimtas. 

NDAA reguliuoja daugybę gynybos politikos klausimų – nuo įsigyjamų lai-
vų skaičiaus iki atlyginimo kariams. Tai vienas iš nedaugelio projektų, kuriam
pritaria abi partijos.

„Moderna”: esamos vakcinos netiks omikron
Londonas (ELTA) – Dabarti-

nės vakcinos nuo COVID-19 sun-
kiai susidoros su omikron atmai-
na, o sukurti naują veiksmingą
skiepą prireiks kelių mėnesių,
sakė JAV vakcinų gamintojos
„Moderna”.

Stephane Bancel sakė, kad
duomenys apie dabartinių vakci-
nų veiksmingumą bus pateikti
per artimiausias dvi savaites, ta-
čiau mokslininkai nėra nusiteikę
optimistiškai.

S. Bancel perspėjimas nu-
skambėjo tuo metu, kai Didžiojo
septyneto (G7) šalių sveikatos ap-
saugos ministrai surengė skubias
derybas dėl naujosios atmainos, kuri plinta visame pasaulyje ir verčia valsty-
bes vėl uždaryti savo sienas arba įvesti naujus kelionių apribojimus.

S. Bancel sakė, kad mokslininkai susirūpinę, nes 32 iš 50 mutacijų, aptik-
tų omikron atmainoje, buvo susijusios su spyglio baltymu – viruso dalimi, ku-
rioje vakcinos veikia stiprindamos imuninę sistemą.

Jis sakė, kad dabartinių vakcinų veiksmingumas omikron atžvilgiu „iš es-
mės sumažės”.

S. Bancel sakė, kad jo bendrovė 2022 metais galėtų pagaminti 2–3 mlrd. vak-
cinos dozių, tačiau būtų pavojinga visą gamybą sutelkti tik į omikron atmai-
ną, nes vis dar cirkuliuoja ir kitos viruso atmainos.

Jo nerimą keliantis tonas kontrastuoja su politikų pastangomis užtikrin-
ti ramybę omikron atžvilgiu.

JAV prezidentas Joe Biden sakė, kad ši atmaina „nėra priežastis kelti pa-
niką” ir kad JAV nenumato naujų uždarymų ar kelionių apribojimų.

„Pfizer" jau kuria COVID vakciną prieš omikron 
New Yorkas (ELTA) – „Pfizer” jau pradėjo kurti savo COVID-19 vakcinos

versiją, skirtą konkrečiai omikron atmainai, jei paaiškėtų, kad dabartiniai skie-
pai veiksmingi prieš šią naują atmainą, sakė JAV vaistų gamintojos vadovas
Albert Bourla. 

A. Bourla teigė, kad jo įmonė jau pradėjo bandyti dabartinę vakciną prieš
omikron atmainą, apie kurią pirmą kartą pranešta Pietų Afrikoje, ir tai vėl su-
kėlė baimę dėl pasaulinės COVID-19 infekcijų bangos. „Nemanau, kad gautas
rezultatas parodys, jog vakcinos neapsaugo”, – sakė A. Bourla. Tačiau bandy-
mai gali parodyti, kad esami skiepai „apsaugo mažiau”, o tai reiškia, kad „tu-
rime sukurti naują vakciną”, teigė A. Bourla. 

A. Bourla palygino situaciją su ankstesniu šių metų scenarijumi, kai „Pfi-
zer” ir jos partnerė Vokietijoje „BioNTech” per 95 dienas sukūrė vakciną, ki-
lus susirūpinimui, jog ankstesnė formulė neveiks prieš delta, nors galiausiai
ši versija nebuvo panaudota. Dabartinė vakcina yra „labai veiksminga” prieš
delta, sakė vadovas ir pridūrė, kad įmonės tikisi 2022 metais galėsiančios pa-
gaminti keturis milijardus vakcinos dozių. 

A. Bourla taip pat sakė esąs „visiškai įsitikinęs”, kad „Pfizer” neseniai pri-
statytos antivirusinės tabletės bus veiksmingas gydymas nuo mutacijų sukel-
tų infekcijų, įskaitant omikron. 

Įrodyta, kad naujai užsikrėtusiems didelės rizikos pacientams, kurie pra-
dedami gydyti per tris dienas nuo simptomų atsiradimo, „Pfizer” tabletės be-
veik 90 proc. sumažina hospitalizavimą arba mirtį.

PSO perspėja apie omikron keliamas rizikas
Ženeva (ELTA) – Naujoji koronaviruso atmaina omikron visame pasaulyje

kelia „labai didelę” riziką, perspėjo Pasaulio sveikatos organizacija (PSO) ir kar-
tu pabrėžė, kad lieka neaiškumų dėl šios atmainos užkrečiamumo ir pavojin-
gumo.

„Jei įvyks dar viena, šįkart omikron sukelta COVID-19 banga, pasekmės
gali būti sunkios”, – teigiama PSO pranešime ir priduriama, kad „kol kas ne-
gauta pranešimų apie su omikron susijusias mirtis”.

St.�Bancel�tikina,�kad�dabartinės�vakcinos�prieš
omikron�nebus�efektyvios.�������Euronews nuotr.

Pasaulio�galingieji�įspėja�V.�Putiną�neban-
dyti�užpulti�Ukrainos.

Reuters/Scanpix nuotr. 
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SPORTAS
Parengė�Dainius�Ruževičius

Lapkričio�29�d.�Paryžiuje� (Prancūzija)
įvyko�prestižiniai�„Ballon�d’Or”�apdo-
vanojimai,�kuriuose�paaiškėjo�geriau-
si�2021�m.�metų�žaidėjai�bei�geriausias
klubas.

Geriausiu metų futbolininku
buvo pripažintas Paryžiaus
„Saint-Germain” gretose rung-

tyniaaujantis argentinietis Lionel Mes-
si, kuris „Ballon d’Or” apdovanojimą
iškovojo jau septintą kartą (2009, 2010,
2011, 2012, 2015, 2019 ir 2021 m.). Antroje
vietoje  – lenkas Robert Lewandowski,
kuris pripažintas geriausiu puolėjou.

L. Messi šiais metais su Argentinos
rinktine iškovojo pirmąjį savo tarp-
tautinį trofėjų ir triumfavo „Copa Ame-

rica” turnyre. Klubiniame lygmenyje
su „Barcelona” L. Messi įmušė du
įvarčius, kai „Barcelona” laimėjo Ka-
raliaus taurės finalą bei buvo rezulta-
tyviausias „La Liga” žaidėjas. Vasarą
jis persikėlė į Paryžiaus „Saint-Ger-
main” komandą.

Penkis „Ballon d’or” apdovanoji-
mus savo sąskaitoje turintis portuga-
las Cristiano Ronaldo šį kartą liko 6-oje
vietoje. 5-oje –N’golo Kante, 4-oje – Ka-
rim Benzema,  3-ioje – Jorginho.

Geriausia žaidėja tarp moterų tapo
„Barcelona” žvaigždė Alexia Putellas,
geriausiu vartininku pripažintas italas
Gianluigi Donnarumma (PSG), ge-
riausiu žaidėju iki 21-erių metų – Ped-
ri („Barcelona”), o geriausiu klubu –
Londono „Chelsea”.

Ragina boikotuoti Pekino olimpiadą

Atkelta iš 3 psl.

Griežtas LTOK atsakas

Lietuvos tautinis olimpinis komi-
tetas (LTOK) pareiškimu atšovė, jog ne-
reikia sporto painioti su politika, už-
sitraukti Tarptautinio olimpinio ko-
miteto sankcijų ir atimti iš atletų ga-
limybes rungtis vienose svarbiausių jų
gyvenimo varžybų.

LTOK viešai išplatino savo pozici-
ją. „Olimpinės žaidynės yra viso pa-
saulio, viso olimpinio judėjimo rengi-
nys, o ne šalies, kurioje yra organi-
zuojamos. Vienas pagrindinių princi-
pų, kurių laikosi Tarptautinis olimpi-
nis komitetas – politinis neutralumas.
Be šio principo, tiek olimpinės žaidy-
nės, tiek bet kokios kitos sporto var-
žybos taptų politiniu instrumentu, ku-
ris labiausiai neigiamai paveiktų spor-
tininkus. Be to, Olimpinė chartija įpa-
reigoja kiekvieną nacionalinį olimpi-
nį komitetą dalyvauti olimpinėse žai-
dynėse. Nedalyvaujant LTOK lauktų
Tarptautinio olimpinio komiteto sank-
cijos. Istorija rodo, kad sportininkų boi-
kotas politinių klausimų neišspren-
džia. 1980-aisiais dalis šalių boikotavo
Maskvos olimpines žaidynes dėl so-
vietų sąjungos invazijos į Afganistaną.
Žaidynės įvyko, sovietų kariai liko Af-
ganistane, tik daug sportininkų nete-
ko galimybės vykti į olimpines žaidy-
nes. Sportininko karjera nėra ilga,
olimpinės žaidynės – svarbiausios gy-
venimo varžybos, kurioms ruošiama-
si ne metus ir ne ketverius, o gerokai
ilgiau. Todėl nemanome, kad prašyti

sportininkų dėl politinių priežasčių
šios galimybės atsisakyti, būtų sąži-
ninga”, – rašoma pranešime.

Norima bendros JAV
ir ES pozicijos 

Lietuva dar nėra apsisprendusi
dėl Pekino žiemos olimpinių žaidynių
boikoto, tačiau ketina koordinuoti bet
kokius veiksmus su JAV ir Europos Są-
junga (ES), savo vizito Washingtone
metu teigė šalies užsienio reikalų mi-
nistras Gabrielius Landsbergis.

„Atvirai pasakius, tokių diskusijų
dar nebuvo, – laikraščiui ‘The Was-
hington Post’ sakė G. Landsbergis, pa-
klaustas, ar jis ir kiti pareigūnai vasarį
keliaus į Pekiną stebėti žiemos olim-
pinių žaidynių. – Tiesą sakant, nema-
tau į eilę besirikiuojančių ir vykti už-
sidegusių diplomatų ar pareigūnų. Ta-
čiau nemanau, kad ir Pekinas dega
noru mus priimti.”

Planuojama, jog Lietuva deleguos
į Pekiną 12–13 sportininkų. Galutinė
sudėtis dar nėra aiški, bet Pekine tu-
rėtų varžytis penki biatlonininkai, ke-
turi slidininkai, du kalnų slidininkai
ir ledo šokėjų pora.

Pekine į aukščiausią tarp lietuvių
vietą būtų pretendavę Lietuvos ledo šo-
kėjai Allison Reed ir Saulius Ambru-
levičius, metų pradžioje užėmę 15-tą
vietą pasaulio čempionate ir iškovoję
olimpinį kelialapį. Bet šalies prezi-
dentas Gitanas Nausėda atmetė A.
Reed pilietybės prašymą, tad dabarti-
nėje situacijoje Lietuva galės dele-
guoti silpnesnę porą.

Įspūdingai�puolęs�Jonas�Valančiūnas�su-
žaidė�geriausias�karjeros�rungtynes�ir�at-
vedė�New�Orleans�„Pelicans”�į�pergalę.
Willie�Green�auklėtiniai�lapkričio�29�d.
svečiuose�123:104�įveikė�Los�Angeles
„Clippers”�komandą.

J. Valančiūnas per 32
minutes pelnė 39 taš-
kus (8/16 dvit., 7/8

trit., 2/2 baud.), atkovojo
15, perėmė 2 kamuolius, at-
liko 3 rezultatyvius perda-
vimus, bet kartą suklydo 2
kartus prasižengė. Centras
vien per pirmąją rungtynių
pusę realizavo visus sep-
ty nis tritaškius! Per pir-
mus du kėlinius aukštaūgis
pelnė 29 taškus. Septyni
tikslūs tolimi metimai, o
taip pat 39 pelnyti taškai
yra nauji J. Valančiūno
karjeros NBA rekordai. 

Sezoną sunkiai pradė-
jęs New Orleans klubas da-
bar laimėjo trečią kartą
per paskutines keturias
dvikovas.

Šiame sezone tik J. Valančiūnas ir
Stephen Curry vienose rungtynėse
pelnė bent 35 taškus, atkovojo bent 10

kamuolių ir pataikė bent septynis tri-
taškius.

Jis taip pat tapo vos šeštuoju žai-
dėju nuo 1996 m., kuris per pirmąją
rungtynių pusę realizavo visus septy-
nis tolimus metimus. J. Valančiūnas
šiame sezone iš viso realizavo 30 tri-

taškių iš 58. Tai jis daro 51,7 proc.
taiklumu ir turi geriausią procentą ly-
goje.

Domantas�Sabonis�lapkričio�29�d.�įsirašė
į� NBA� istoriją.� Indianos� „Pacers”� žai-
džiantis�lietuvis�tapo�vos�trečiuoju�lygos
krepšininku,�kuris,�atlikdamas�trigubą
dublį,�sugriebė�bent�25�kamuolius.

Paskutinis tai dar 1993 m. buvo pa-
daręs Shaquille O’Neal. „Tai tik-
rai įspūdinga. Labai šaunu. Ne-

žinojau to. Būtų buvę dar geriau, jeigu
būtume laimėję. Tai yra pagrindinis
mūsų tikslas šiame sezone”, – sakė D.
Sabonis. Nors jis pasirodė įspūdingai,
tačiau to Indianos „Pacers” pergalei ne-
pakako. Rick Carlisle auklėtiniai sve-
čiuose 98:100 pralaimėjo Minnesotos
„Timberwolves” komandai. D. Sabonis
per 36 minutes pelnė 16 taškų (5/8
dvit., 0/4 trit., 6/7 baud.), atkovojo 25 ka-
muolius, atliko 10 rezultatyvių perda-
vimų, blokavo metimą, bet 4 kartus su-
klydo ir 5 kartus prasižengė.

Prieš tai vykusiose pačiose nere-
zultatyviausiose šio sezono D. Sabonio

NBA rungtynėse su Milwaukee
,,Bucks” (100:118), 25-erių 211 cm ūgio
lietuvis per 22 minutes įmetė vos 4 taš-
kus, atkovojo 10 kamuolių ir atliko 5 re-
zultatyvius perdavimus. 

„Pacers” vyriausiasis treneris R.
Carlisle prakalbo D. Sabonio sunkumus
bandant prasibrauti arčiau baudos
aikštelės. „Tai galima matyti beveik
kiekvienose rungtynėse. Kiekviena
ekipa, prieš kurią mes žaidžiame, ban-
do ‘užspausti’ D. Sabonį. Varžovai vi-
sada yra pasiruošę pastatyti du ar net
tris vyrukus, kurie stengsis išmušti Do-
mantą iš vėžių. Pažiūrėkite į D. Sabonio
rankas – jos pilnos žymių, nubrėžimų
bei įdrėskimų. Tai parodo priešininkų
komandos žaidėjų pagarbą. Vis dėlto
manau, kad net ir susidurdamas su šio-
mis kliūtimis, jis susitvarko gerai”, –
samprotavo „Pacers” strategas.

Šiame sezone D. Sabonis viduti-
niškai per rungtynes įmeta po 17,4
taško, atkovoja po 11,4 kamuolio ir at-
lieka po 3,8 rezultatyvaus perdavimo.

L. Messi – vėl geriausias
L.�Messi�„Ballon�d’Or”�apdovanojimą�iškovojo�jau�septintą�kartą.

„Kosminis” Jono Valančiūno žaidimas!

7�tikslūs�tritaškiai�metimai�bei�39�pelnyti�taškai�–�nauji
J.�Valančiūno�NBA�rekordai.�

Lietuvos�sportininkų�žiemos�olimpinėse�žaidynėse�Pekine�bus�apie�tuziną.�O�štai�Lietu-
vos�valdžios�atstovų�Pekine,�regis,�nebus�nė�vieno.

Istorinis D. Sabonio dublis
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Dirbti Lietuvos
diplomatinėje
tarnyboje –
įdomiau
Atkelta iš 6 psl.

Minėjote, kad ketinote stoti į Georgetown universite-
tą ir tapti JAV diplomate. Kas jus taip ilgai užlaikė lietu-
viškoje organizacijoje? 

Mane šis darbas ,,užkabino”, buvo tikrai įdomu.
Ir kai Lietuvių informacijos centras (Lithuanian In-
formation Center) įgijo gerą vardą, mus kviesdavo į
JAV valstybės departamento seminarus apmokyti bū-
simų JAV diplomatų, pakalbėti apie Lietuvos situa-
ciją. Atsiradus Sąjūdžiui, mes išplėtėme savo veiklą
– įsteigėme filialą Washingtone, kuriam vadovauti
ėmėsi Viktoras Nakas. Jis buvo dažnai kviečiamas
į TV laidas, dalyvaudavo diskusijose su tarybiniais
pareigūnais ir JAV akademikais, kurie tikindavo, kad
Lietuva nuolat eskaluoja geopolitinę padėtį. Jie siū-
lė priimti status quo ir neremti nepriklausomybės Są-
jūdžio.

Sąjūdžiui stiprėjant tapome de facto atstovybe už-
sienyje, organizuodavome Sąjūdžio ir kitų Lietuvos
atstovų susitikimus. Šitaip siekėme padidinti Lie-
tuvos matomumą tarptautinėje arenoje ir padėti
užmegzti ryšius. Atsiradus ,,Sąjūdžio žinioms” ir
Aukščiausiosios Tarybos informacijos biurui kom-
petencijas persidalinome – Sąjūdis perėmė visą ben-

dravimą su užsienio spaudos korpusu Maskvoje, o
mes – su viso likusio pasaulio spauda. Mūsų veiklos
apimtys išsiplėtė.

Tokio masto veiklai, ko gero, prireikė ir papildomų ran-
kų. Kas jums padėjo?

Washingtono filiale aktyviai dirbo Viktoras Na-
kas, jis bendravo su JAV Kongresu ir spauda. Romoje
taip pat turėjome filialą, jam vadovavo Algis Sodonis,
tačiau vėliau jį uždarėme, nes buvo per didelė naš-
ta jį išlaikyti, o ir politinis efektas nebuvo toks didelis
kaip Washingtone. Rasa Razgaitienė prisijungė su
knygų ir vaistų Lietuvai projektu. Į Lietuvą išsiųs-
davo ištisus konteinerius su parama. Daug savano-
rių turėjome, daug kas norėjo mums padėti. Tais tam-
siais tarybiniais laikais žmonės skambindavo siū-
lydamiesi pargabenti Lietuvos pogrindžio spaudą. Tai
buvo pavojinga, nes sekė saugumas. Kai ką ir per-
prato – pvz., suprato, kad mikrofilmai buvo slepiami
dantų pastos tūbelėje. Pradėjo tikrinti atidžiau. Ne
tik lietuviai buvo įsitraukę į slaptą spaudos gabeni-
mą, bet ir užsienio šalių diplomatai, prijaučiantys
spaudos korespondentai. Mes niekur nesiskelbėme,
bet visi žinojo, kad viską reikia perduoti į NewYor-
ką. 

Katalikų kronika buvo leidžiama ir toliau. Net
52 jos numeriai pasiekė JAV skaitytoją, ypač katali-
kų ir regioninę spaudą, kurią skaito 25 proc. JAV gy-
ventojų.

Sąjūdžio laikais daug bendravote su profesoriumi Vy-

tautu Landsbergiu, organizuodavote jo interviu – buvote ne-
formali Lietuvos atstovė JAV. Turbūt jūsų nenustebino, kad
a. a. Lietuvos diplomatas New Yorke Anicetas Simutis pa-
kvietė prisijungti prie biuro, kuris rengė Lietuvos stojimą
į Jungtinių Tautų (JT) organizaciją?

Tai buvo natūrali visų istorinių įvykių seka. Pra-
džioje dirbome savanoriais, nes nebuvo jokio finan-
savimo iš Lietuvos. Reikėjo skubiai ruoštis stojimui
į JT, įsitraukti į visų komitetų veiklą, o komandos ne-
buvo. 1991 m. spalio mėnesį Lietuvą, kaip savaran-
kišką valstybę, priėmė į JT organizaciją. Lietuva savo
pirmuoju ambasadoriumi prie JT skyrė pirmosios
nepriklausomybės diplomatą Anicetą Simutį, taip iš-

reikšdama valstybės tęstinumo idėją. O aš pati maž-
daug tuo metu įstojau į Lietuvos diplomatinę tarnybą,
kurioje išdirbau beveik trisdešimt metų. 

Jūsų šeimos istorija perteikia visos mūsų valstybės is-
toriją, kurioje daugelis žmonių turėjo nukrypti nuo planuoto
kurso. Ar buvo lengva palikti JAV?

Viskas vyko natūra-
liai. 1996 m. gavau pasi-
ūlymą tapti Lietuvos at-
stove prie Europos sau-
gumo ir bendradarbiavi-
mo organizacijos (ESBO)
Vienoje. Šis žingsnis –
palikti Ameriką – ko
gero, buvo sunkiausias.
Tuomet Lietuva Vienoje
turėjo vieną atstovą, ku-
ruojantį ir dvišalius, ir
tarptautinių organizaci-
jų reikalus. Netrukus su-
sikūrė dvi atstovybės ir
man buvo patikėtos Lie-
tuvos nepaprastosios ir
įgaliotosios ambasado-
rės Austrijoje pareigos.
Po kelerių metų tapau
ambasadore prie NATO
Briuselyje per itin svar-
bų integracijos laikotar-
pį ir pirmuo sius narystės

NATO metus. Tai buvo vienas iš pagrindinių Lietu-
vos užsienio politikos tikslų ir galimybė dirbti su la-
bai gera komanda. Po Briuselio, 2005 metais, pirmą
kartą grįžau nuolatinės kadencijos į Vilnių ir ėmiau-
si koordinuoti civilinę pagalbą Goro provincijos at-
kūrimo grupėje Afganistane. Tai buvo didžiulis iš-
šūkis! Teko įrodyti, kad mes nebe ta valstybė, kuri
visada laukia paramos. Dabar esame nepriklausoma
valstybė donorė, galinti padėti kitiems. Man teko vyk-
ti į Afganistaną su pirma tarpinstitucine delegaci-
ja ir organizuoti teisininkų, policininkų ir projekto
valdymo specialistų mokymus – be galo įdomi pa-
tirtis! Vėliau penkerius metus dirbau Lietuvos am-
basadore Kanadoje, o mano paskutinė diplomatinė
kadencija buvo Danijoje. 

Jūsų tėvas, iš dalies tapęs jūsų karjeros architektu, ne-
abejotinai didžiavosi šiuo jūsų pasirinkimu – tapti Lietu-
vos diplomate? 

Taip, tėvai labai džiaugėsi, kad aš grįžau į Lie-
tuvą. Tai paskatino ir juos susipakuoti daiktus ir, bū-
nant garbingo 80 metų amžiaus, kraustytis į Lietu-
vą. Būta ir tam tikro naivumo. Jie pardavė namus Či-
kagoje ir nusprendė, kad kol konteineriuose at-
plauks jų daiktai, susiras namus Vilniuje. Tai buvo
1997 metai, aš dirbau Vienoje. Tais laikais nekilno-
jamojo turto objektai buvo neįrengti, su cemento lu-
bomis ir grindimis, o mano tėvai nebe tokio amžiaus,
kad galėtų užsiimti remontais. Tuomet kaip iš dan-
gaus iškrito pasiūlymas įsigyti visiškai įrengtą
butą Kaštonų gatvėje, kuriame kurį laiką gyveno pir-
masis JAV ambasadorius Lietuvoje. Tėvas Lietuvo-
je visuomet labai gerai jautėsi, o mamai pradžioje
buvo sunkiau. Kai važiavau dirbti į Kanadą, pasi-
ėmiau mamą su savimi, bet po poros mėnesių ji sako
– ,,noriu atgal, reikia gėles balkone pasodinti”. Ji no-
rėjo būti tarp savo draugų ir giminių Lietuvoje. 

O jums pačiai, gimusiai Clevelande, užaugusiai JAV
– koks jums pasirodė gyvenimas Europoje ir Lietuvoje? 

Persikėlimas į Vieną buvo tam tikras kultūros
šokas. Iš pradžių labai pasigesdavau amerikietiško
atvirumo ir bendravimo – tų mažų smulkmenų,

LIC direktorė Gintė Damušytė dalyvauja diskusijoje su Tarptautinės amnestijos (Amnesty International), Amerikos žydų
komiteto (American Jewish Committee) ir Laisvės rūmų (Freedom House) atstovais žmogaus teisių simpoziume New
Yorke.

Lietuvos nuolatinė atstovė Šiaurės Atlanto taryboje G. Damušytė su NATO vyr. karinių pa-
jėgų Europoje vadu generolu Jim Jones ir ISAF logistikos specialistu, dirbančiu Kabulo oro
uoste, Lietuvos seržantu R. Čerskumi per NATO ambasadorių vizitą Afganistane. 2004 m.
balandžio mėn. 26 d.

Amerikos lietuvių jaunimo protesto akcija prie TSRS ambasados Washingtone 1980 m. olimpiados Maskvoje atidary-
mo dieną. Virš gatvės iškabintas plakatas „Laisvės Lietuvai”, 18 protesto dalyvių prisirakino grandinėmis prie ambasa-
dos vartų ir buvo areštuoti už viešosios tvarkos pažeidimą. Nuotraukoje – Washingtono policija veda areštuotas de-
monstrantes su antrankiais į policijos vagonėlį (G. Damušytė – kairėje). 
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kuomet žmonės ir laukdami eilėje
maisto parduotuvėje vienas kitą pa-
kalbina. Europiečiai daug labiau iš-
laikyti. Tačiau kai atvykau į Lietuvą,
kur turiu giminių, senų ir naujų
draugų ratą, integracija nebuvo sun-
ki.

O ir visuomenė labai keičiasi.
Bendrauju su jaunesne karta, kuri
puikiai reiškiasi, turi naujovišką po-
žiūrį. Kartais mane suerzina per di-
delis biurokratizmas, nors tą patį už-
tikau ir Austrijoje, gal net blogesnį va-
riantą. Sakyčiau, kad įtarumas, ne-
pasitikėjimas ir pavydas vis dar ken-
kia mūsų valstybei, tačiau nuo šių
jausmų stengiuosi atsiriboti.

Matėte diplomatijos tarnybos susi-
kūrimą nuo pirmos dienos. Kiek toli pa-
žengė Lietuvos diplomatinė tarnyba?

Tai labai žymi pažanga. Mūsų
diplomatai yra labai aukšto profe-
sionalaus lygio. Galiu papasakoti
anekdotinį atvejį iš savo gyvenimo:
kartą Nepriklausomybės pradžioje,
kai atvykdavau protarpiais padirbė-
ti į Lietuvą, buvau Užsienio reikalų
ministerijoje. Matau, kad visi kolegos
kažkur dingo. Paieškojus radau visus
dešimt rūkančius ir kavą geriančius.
Tuomet jie taip bendravo. O dabar nie-
kas neturi laiko nei kavai, nei ciga-
retei. Yra begalės rūpesčių, įtampos,
degančių klausimų, kitoks požiūris į
darbą. Man gaila, kad visuomenė kri-
tikuoja valstybės tarnautojus, nes
šioje tarnyboje yra labai daug pasi-
aukojančių, užsidegusių darbu žmo-
nių.

Žvelgiant atgal į visą nueitą kelią – ar
nesigailite, kad netapote Amerikos diplo-
ma te?

Ne. Nes Lietuvoje yra įdomiau gy-
venti. Prisimenu tuos laikus, kai JT
su tikru pavydu stebėdavome senąsias
valstybes, kurios peržiūrinėdavo savo
archyvus ir tikrindavo, ką jie yra
sakę prieš trisdešimt metų, jų vals-
tybės pozicija jau buvo įtakota praei-
ties. O mums reikėjo viską kurti nuo
pradžių. Kurti yra daug įdomiau. No-
risi, kad tos kūrybos galios nepra-
rastume. Liktume išradingi, juk esa-
me maža valstybė ir turime daugiau
lankstumo. 

Ko pasiilgstate iš Amerikos?
Pasiilgstu JAV gyvenančių savo

brolių, dukterėčių ir senų draugų,
ypač iš gyvenimo periodo New Yorke.
Gyvenimas Amerikoje yra labai pa-
togus, bet ne toks įdomus kaip Lietu-
voje. Sulig kiekvienu grįžimu į Lie-
tuvą pastebiu, kad čia gyventi darosi
vis patogiau, gyvenimo kokybė gerė-
ja. Vilniuje visur galiu nueiti pėsčio-
mis, pažįstamus susitinku tiesiog gat-
vėje. 

Jūsų ryšys su Lietuva neturi nei pra-
džios, nei pabaigos. Nors ir baigėte dar-
bą diplomatinėje tarnyboje, tačiau ne-
abejotinai turite daug kitų planų? 

Artimiausiu metu skirsiu daug
dėmesio savo archyvo tvarkymui ir ki-
 tiems projektams. Tėvo vardu esu
įsteigusi Demokratijos studijų centrą
Lietuvos nacionalinėje Martyno Maž-
vydo bibliotekoje. Ten tvarkoma ar-
chyvinė medžiaga, rengiamos disku-
sijos apie jo gyvenimo laikotarpį. Tai
ne vien mano tėvo istorija. Tai pasa-
kojimas apie tą mažiau žinomą isto-
rijos laikotarpį, kai žmonės degė Lie-
tuvos idėja. Tuomet, kaip ir dabar, iš-
šūkių netrūko, bet ryžtas ir noras
juos įveikti buvo geležinis. Ta karta su
dideliu įsitikinimu kūrė valstybę. 

Ačiū už pokalbį.

Š.�m.�lapkričio�20�d.,�šeštadienį,�įvyko�Padėkos
dienos�paradas�(America’s�Hometown�Thanks-
giving�Parade)�Plymouth,�MA.�Šiais�metais�pa-
radas�buvo�skirtas�į�Ameriką�atvykusiems�imig-
rantams�ir�vadinosi�„Coming�to�America”.�Iš�viso
jame�dalyva�vo�per�20�grupių,�tarp�kurių�buvo�ir
ats�tovai�iš�Bostono�lituanistinės�mokyklos�bei�Lie-
tuvių�Bendruomenės. 

Parade dalyvaujantys mūsų mokyklos mo-
kiniai ir tėveliai, pasipuošę tautiniais rū-
bais, rankose nešė Lietuvos vėliavas. Jie

žingsniavo gatve, o daug žiūrovų juos sveikino,
mojavo ir ,,davė penkis”. Visą paradą filmavo te-
levizija, gatvėje buvo didelis ekranas, kuriame
buvo rodomi parade einantys jo dalyviai. Visų nuotaika
buvo labai gera. Daug žiūrovų apsidžiaugė, kai pamatė Lie-
tuvos vėliavas, nes ir jie yra kilę iš Lietuvos. 

Be lietuvių buvo daug kitų šalių atstovų: Vietnamo,
Indijos, Graikijos.... Jie irgi buvo apsirengę tautiniais rū-
bais, šoko, nešėsi savo šalių vėliavas. Buvo labai įdomu pa-

matyti, kaip atrodo jų rūbai. Labai buvo smagu susitikti
ir kitus lietuvius, kurie buvo minioje, taip pat pamatyti,
kokia įvairi ir marga yra Amerika. Nuostabi patirtis!

Ūla Rinkevičiūtė
Bostono lit. m-los 8 kl. mokinė

Parade – Bostono lituanistinė mokykla

VIRGINIJA PETRAUSKIENĖ

JAV�Lietuvių�Bendruomenės�Kultū-
ros�reikalų�tarybos�pirmininkė�ir�šo-
kių� ansamblio� ,,Suktinis”� vadovė
Giedrė�Knieža,�jau�ne�vienerius�me-
tus�organizuojanti�lietuvių�dalyva-
vimą�Čikagos�Padėkos�dienos�eise-
noje,�pasidžiaugė,�jog�ir�šiais�metais
lietuviai�parade� šauniai� atstovavo
savo�šaliai.�Jau�ne�pirmą�kartą�,,Suk-
tinio”�šokėjai�sušoko�smagų�lietuvių
liaudies�šokį,�kuris�buvo�nufilmuotas
iš�anksto�ir�parodytas�iš�namų�šven-
tę�stebintiems�žiūrovams.

Amerikiečiams – apie 70 metų
veikiančią JAV LB 

Eisenoje dalyvavo apie 60 lie-
tuviškais tautiniais kostiumais ar
patriotinių spalvų atributika pasi-
puošusių mūsų tautiečių. Prie ,,Suk-
tinio” šokėjų prisijungė ir dar vie-
na tautinių šokių grupė – ,,Rus-
nės” moterys. Eisenos dalyviai nešė
ne tik Lietuvos trispalves, bet ir JAV
LB 70-mečio vėliavą. 

,,Planavo žygiuoti ir ‘Laumės’
šokėjai. Tačiau prieš pat paradą
vieną iš jų į patalą paguldė COVID-
19, todėl ir kiti ansamblio nariai tu-
rėjo pasilikti namuose”, – apgai-
lestavo G. Knieža. 

Žygiuojant Lietuvos atstovams,
per garsiakalbius skambėjo kom-
pozitoriaus Kęstučio Daugirdo su-
kurta daina ,,Tarp dviejų krantų”,
M. Mikutavičiaus ,,Trys milijonai”,
,,Kaip gyveni” ir kitos smagios lie-
tuviškos melodijos. 

G. Kniežos parašytame lietuvių
eisenos pristatyme, skirtame para-
do žiūrovams, nuskambėjo trumpas
pasakojimas apie JAV LB, kuri šiais
metais atšventė savo įkūrimo 70-
metį, taip pat buvo paminėta artė-
janti Lietuvių tautinių šokių šven-
tė Philadelphijoje.

Pasigedo konsulato atstovų

Eisenos priekyje žygiavo JAV
LB tarybos ir valdybos atstovai.
Tačiau šiais metais kažkodėl ne-
buvo matyti nė vieno LR generali-
nio konsulato darbuo tojo. Apie tai,
kodėl niekas iš gen. konsulato ne-
pasirodė šioje svarbioje šventėje,
tarpusavyje nemažai svarstė lietu-

Mūsų�tautiečiai�–�Plymouth�vykusio�Padėkos�dienos�parado�dalyviai.
Eglės Šležienės nuotr.

Padėkos eisenoje – žinia apie JAV LB

Mes visi kartu dalyvavome parade ir pristatėme amerikiečiams 70 metų veikiančią JAV
LB. Sandros Ščedrinos nuotraukos

vių eisenos dalyviai. G. Knieža ,,Drau-
gui” sakė, kad toks įvykis nutiko pir-
mą kartą nuo to laiko, kai lietuviai pra-
dėjo dalyvauti Padėkos dienos parade.
Šiuose paraduose visada pirmoje eilė-
je, pasipuošę tautiniais kostiumais,
žengė tuo metu Čikagoje dirbę LR ge-
neraliniai konsulai.  

,,Man reikėjo parašyti tekstą, kurį
skaitys  televizijos diktorius, pristaty-
damas žygiuojančius Lietuvos atstovus.
Iki paskutinės minutės nežinojau, ar
galėsiu įrašyti, kad eisenoje žygiuoja ir
LR gen. konsulato žmonės. Juolab kad
Lietuvos užsienio reikalų ministerija
šiek tiek finansiškai parėmė mūsų da-
lyvavimą parade, tad norėjosi jame
ma tyti ir Lietuvos atstovus”, – sakė
JAV LB kultūros reikalų tarybos pir-
mininkė. 

Nepaisant iššūkių – 
naujos idėjos ateičiai

G. Knieža pripažino, kad kasmet,
rengiantis paradui, tenka susidurti
su įvairiais iššūkiais. Gal kai kam
gali atrodyti, kad susirenka entuzias-
tingi savanoriai, smagiai pražygiuoja,

pamojuoja žiūrovams ir pajunta tikrą
šventinį džiaugsmą. Tiesa, parado da-
lyviai tikrai jaučiasi pakylėti, žygiuo-
dami kaip Lietuvos atstovai, pristaty-
dami amerikiečiams savo šalį. Tačiau
tam, kad galėtų dalyvauti eisenoje, jie
turi susirinkti labai anksti, vos pra-
švitus. O vėlyvo rudens ankstų ir šal-
tą rytą tenka nemažai palaukti, kol bus
duota komanda žygiuoti. Todėl dauge-
lis pasirenka stebėti eiseną televizo-
riaus ar kompiuterio ekrane. 

,,Pasirūpinome, kad žmonės ne-
šaltų, užsakėme du autobusus. Vienas
surinko parado dalyvius Lemonte, ki-
tas turėjo atvežti šiaurinių Čikagos
priemiesčių gyventojus. Deja, pastarąjį
autobusą teko atšaukti, nes šiauriečiai
nesusirinko”, – sakė G. Knieža. 

Idėjų nestokojanti LB kultūros ta-
rybos vadovė atskleidė, kad nedaug trū-
ko, kad šiais metais lietuviai Padėkos
dienos eisenoje būtų pasirodę taip,
kaip niekada iki šiol – buvo planuota iš-
sinuomoti automobilio tempiamą plat-
formą ir ant jos surengti teminį pasi-
rodymą. Tačiau dėl objektyvių prie-
žasčių ši idėja palikta ateities Padėkos
dienos eisenoms. 

Prie�parado�dalyvių�šiais�metais�prisidėjo�ir�,,Rusnės”�šokėjos.
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Daugelis žinome ir esame patyrę, kas yra tin-
giniavimas. Kalbant apskritai, tingėti yra blo-
gai, bet kartais visi šią nuodėmę sau lei-

džiame. Visai kas kita yra atidėliojimas, psicho-
logų dar vadinamas prokrastinacija. Jis pa-
 sireiškia tada, kai pradedame atidėlioti darbus ar
įsipareigojimus mainais į pramogas ar kitokią neį-
pareigojančią veiklą.

Prokrastinacija arba atidėliojimas vienokia ar
kitokia forma pasireiškia daugelio iš mūsų gyve-
nimuose. Tačiau retai kada ir patys suprantame,
kodėl tą darome, o kaskart vos per plauką su-
spėjus darbą atlikti laiku, sakome sau ,,daugiau
niekada” ir… vėl atidedame. Tačiau dėl kokių prie-
žasčių atidėliojame? Kokios teigiamos ir neigia-
mos emocijos mus verčia atidėlioti darbus? Ko-
kie vaikystės patyrimai gali būti prokrastinacijos
priežastis? Ir kodėl kai kurie žmonės gali efekty-
viai dirbti tik paskutinę minutę? 

Atidėliojame, nes mus verčia

Prokrastinacijos priežastys labai įdomios. Yra
dvi priežasčių grupės. Pirma susijusi su neigiamo-
mis emocijomis – pykčiu, baimėmis. Kita, atvirkš-
čiai, su teigiamomis emocijomis – per dideliu opti-
mizmu, per dideliu atsipalaidavimu.

Taigi, pirma priežasčių grupė ir, ko gero, daž-
niausiai sutinkama prokrastinacijos priežastis –
žmogui nekyla rankos kažką daryti tuo metu, kai kas
nors kitas jį verčia tai daryti, kai ne jis pats tą pa-
sirinkęs. Pavyzdžiui, kai žmona verčia vyrą labai
tvarkingai sutvarkyti kambarius, jam vis lyg neiš-
eina, tai nespėja, tai dar kažkas atsitinka, o kai jis
pats sugalvoja kažką padaryti, tai labai sėkmingai
ir laiku tai padaro. Taigi, jis iš tikrųjų nenorėjo to
daryti arba daug labiau norėjo padaryti kažką kito.

Iš anksto tikimės kritikos

Mokiniai ar studentai neretai atidėlioja moky-
mąsi. Kodėl jie tai daro? Nes iš tiesų nori draugau-
ti, nori patirti įdomybes, džiaugtis gyvenimu. Tuo
me tu jiems rūpi visai kas kita, nei mokslas. Iš tie-
sų jie mokytis ir nenori, bet tai įvyksta tokiu ati-
dėliojimo būdu. Kai kurie žmonės nebūtinai turi būti
čia pat kažkieno verčiami daryti tai, ko jie nenori.
Juos vertė jau nuo vaikystės autoritariški tėvai, ku-
rie vaikams buvo labai kritiški ir jiems niekaip ne-
galėjai įtikti. Pavyzdžiui, tvarkai tvarkai tuos kam-
barius ir vis tiek mamai negerai, vis tiek ji ras ko-
kią nors priekabę.

Tad toks žmogus jau nuo mažens supranta,
kad ar čia stengsiesi, ar nesistengsi, vis tiek laimės
nebus. Todėl ir ateityje, užaugęs, jis nelabai turi mo-
tyvo stengtis. Jei kažkas kažko iš jo nori, jis tikisi,
kad vis tiek bus kritikuojamas. Dažniausiai, kai jis
taip elgiasi, kiti jį ir kritikuoja. Taip pasidaro už-
daras ratas. Taigi jis iš anksto tikisi, kad nieko gero
nebus ir iš anksto to darbo nedaro pagal praeities
principus.

Prokrastinacija 
dėl baimės

Kai kurie žmonės atidėlioja dalykus, kurių
bijo. Pavyzdžiui, daugelis žmonių atidėlioja vizitus

Prokrastinacija. Dėl kokių priežasčių atidėliojame?
pas gydytojus, kad jie nerastų kokių nors ligų. Arba
galbūt tas gydytojas elgsis su juo kaip su mažu vai-
ku ir jam bus nemalonu. Kai kurie žmonės atidėlio-
ja keliones, nes jiems neramu, kaip pavyks keliau ti,
kad neatsitiktų ko nors blogo. Daug kas atidėlioja re-
montus – žodžiu, atidėliojame tai, su kuo įsivaiz-
duojame, kad nesusitvarkysime, ir kai laukia kaž-
kokios negatyvios emocijos. Taip pat galima bijoti ne
vien nežinomybės, kokių nors išorinių emocijų,
taip pat galima bijoti ir kritikos. Dėl to labai daug ati-
dėlioja perfekcionistai. Visos situacijos, kur būsi pa-
lyginamas su kitais, reikės rungtyniauti, rašys pa-
žymį, o iššūkis yra per didelis ir nežinome, ar suge-
bėsime tą padaryti. Tokias situacijas daugelis žmo-
nių yra linkę atidėlioti. Tad tai yra pirmoji priežas-
čių grupė.

Gyvenimas vaikyste ir laisvės idėja

Antroji grupė – darbai atidėliojami ne vien dėl
blogio, bet ir dėl gėrio. Pavyzdžiui, kai kurie žmonės
tiesiog nėra išmokę savireguliacijos. Jie savotiškai

neišaugo iš vaikystės ir toks žmogus kaip vaikas sva-
joja pabėgti iš pamokų ir pavalgyti ledų, taip ir jis gy-
venime labai mėgsta tą laisvės idėją. Jis tikisi, kad
kada nors nebereikės savęs versti, kad bus galima gy-
venti pagal tą norą, kuris tuo metu apėmė, ir tai bus
tikroji laimė. Taigi visur radęs laisvą plyšelį jis sten-
giasi tą realizuoti. Kai viršininkas nemato, jis jau ir
nebedir ba, jei žmona ar vyras nemato, jis jau ir ne-
besitvarko. Tai faktiškai iš tokio savotiško vaikiš-
kumo.

Neaiški ateities vizija 
verčia atidėlioti

Pasirodo, labiau darbus atidėlioja tie žmonės, ku-
rie blogiau įsivaizduoja ateitį. Ne visi žmonės pa-
kankamai aiškiai turi ateities viziją. Pavyzdžiui, da-
lis žmonių įsivaizduoja, kad pensijoje jie kažkaip vi-
sai neblogai gyvens. Tačiau jei pažiūrėtume, kaip pen-
sininkai gyvena iš tiesų, greičiausiai trūks lėšų, grei-
čiausiai pensijoje bus prastai su draugais, su sveikata,
bet vieni žmonės sugeba gana tiksliai tą įsivaizduo-
ti ir tam pasiruošti, o kiti nesugeba. Ir tas nesuge-
bėjimas leidžia jiems būti atsipalaidavusiems tol, kol
bėda jų neištinka. Ypač prastai ateitį įsivaizduoja jau-
ni žmonės, vyresnių klasių moksleiviai, studentai. Jie
tikisi, kad viskas kažkaip labai gerai pavyks ir tol,
kol žmogus pilnas tokio jaunatviško optimizmo, jis
gali atidėlioti iki begalybės įvairias gyvenimo už-
duotis.

Laukti paskutinės 
minutės

Dar viena specifinė prokrastinatorių rūšis –
taip vadinami adrenalino mėgėjai. Žmonės, kurie tar-
si negali dirbti, kol jiems į galvą nemušė adrenalinas.
O adrenalinas jiems išsiskiria tik tada, kai jie pri-
siartina jau prie visiškai pavojingos ribos, kai jei ne-
pradėsi daryti, darbas visiškai sužlugs. Pavyzdžiui,
toks žmogus rašo bakalauro ar magistro darbą likus
savaitei iki to, kai jį reikia atiduoti recenzentui. Tuo-
met jam jau tikrai baisu, jau beveik visi jo draugai
darbus yra parašę ir tuomet jam jau rašosi labai ge-
rai, jam išsiskiria adrenalinas ir jis viską padaro. Ži-
noma, jis padaro ne taip gerai, kaip kad būtų pada-
ręs iš anksto tai darydamas, bet jam yra savotiškai
lengviau dirbti.

Kai fiziškai nebegalime visko aprėpti…

Na, ir dar viena prokrastinacijos rūšis – nuo-
vargis. Jei žmogus yra labai apkrautas, o, beje, taip
labai dažnai nutinka perfekcionistams, jis kartais jau
prieina prie tokios būsenos, kurioje jam tiesiog ne-
kyla rankos. Jis norėtų kažką daryti, bet jau nebeturi
nei fizinių, nei psichologinių jėgų. Nebeveikia nei va-
lios, nei kūrybiškumo jėga, nebėra idėjų ir jis ati-
dėlioja dėl to, kad jam tiesiog reikėtų gulti ir kokias
dvidešimt keturias valandas pamiegoti, ir jei jis tą pa-
darytų, greičiausiai nieko neatidėliotų.

Kaip kovoti su prokrastinacija?

Įsivaizduokite rezultatą. Tokia taktika veiksminga
ir tuo atveju, jei atidėliojame itin nemalonų skambutį,
laišką ar kitą nesmagias emocijas keliančią užduotį.
Naudų vizualizavimas atlikus tokią užduotį paleng-
vi na darbą ir mūsų smegenims – neigiamas emocijas
ima nusverti būsimos naudos, todėl sprendimas im-
tis atidedamos užduoties tampa priimtinesnis. 

Įsipareigokite kitiems. Kovoje su atidėliojimu daž-
niausiai dalyvaujame tik patys su savimi, todėl tos
kovos tokios sunkios. Įtraukite į jas daugiau žmonių.
Pavyzdžiui, pasižadėkite žodžiu ar raštu kolegai, kad
konkrečią užduotį padarysite iki rytojaus vakaro.
Vien tai, kad mes kažkam įsipareigojome atlikti už-
duotį, stipriai padidina mūsų norą kibti į darbus, nes
mūsų smegenys reaguoja į viską, kas susiję su mūsų
socialine padėtimi.

Mokslininkai atrado, kad mums labai svarbu, jog
mus teigiamai vertintų kiti – netgi nepažįstamieji.
Daugelis mūsų nenorime apsikvailinti ar pasirody-
ti tingiais prieš kitus žmones, todėl noras nepavesti
kolegų gali tapti puikiu paskatinimu nutraukti už-
burtą prokrastinacijos ratą. 

Pagalvokite apie pasekmes. Kai galvojame apie kaž-
ką naujo, pavyzdžiui, naujo daikto įsigijimą, kartais
net nepajuntame, kad pradedame galvoti apie tokio
sprendimo pliusus ir minusus. Gerai apgalvoję visas
būsimo pirkinio naudas ir galimas pasekmes, mes
kur kas lengviau priimame teisingą sprendimą. Ta-
čiau tokį pat principą galima taikyti ir galvojant apie
darbus, kuriuos reikia padaryti.

Geras pavyzdys – pasiruošimas būsimam pri-
statymui. Jei pasiruošimo etape taip pat pasvertume
pliusus ir minusus, pamatytume, kad pasilikę darbą
rytojui, jau galbūt nebeturėsime laiko pasitelkti ko-
legų pagalbą, pasitikrinti, ar gerai pasiruošėme.
Taigi, kiekvieną kartą pajutus, kad norime atidėlioti,
pravartu pagalvoti apie tokio sprendimo privalumus
ir trūkumus, kaip galvojame prieš pirkdami ar iš-
bandydami ką nors naujo.

Išskaidykite užduotį į dalis. Dažnai pradedame ati-
dėlioti darbus todėl, kad jie iš pirmo žvilgsnio atro-
do pernelyg dideli, painūs ar sudėtingi. Imame gal-
voti apie tai, kaip tokius sudėtingus darbus sutal-
pinsime į vieną darbo dieną ir tai galiausiai priveda
prie to, kad nusprendžiame juos apskritai atidėti ir
užsiimti kita veikla. 

Kita vertus, problema niekur nedings, tad geriau
kiekvieną tokią užduotį ar darbą išskaidyti į dalis.
Pavyzdžiui, aiškiai sau įsivardinti, kokie gali būti jos
atlikimo etapai ir pradėti nuo pirmojo, tarkime,
analizės. Įveikus jį, kitą dieną jau skirti daugiausiai
laiko kitam etapu. Išskaidžius užduotį į dalis, kiek-
viena jų nebeatrodys tokia sudėtinga ar paini.

Pasinaudokite tuo, ką mėgstate. Lengviau išveng-
ti atidėliojimo padeda užduočių, kurių nemėgstame
susiejimas su tuo, ką mėgstame. Pavyzdžiui, neleis-
kite sau tiesiog pradėti naujo mėgstamo serialo se-
zono, bet aiškiai įsivardinkite, kad pasižiūrėsite
vieną seriją atlikę šios dienos užsibrėžtus darbus. Kai
savo mėgstamus užsiėmimus paverčiame tikslu, im-
tis darbo ar pasiekit išsikeltus tikslus yra kur kas
lengviau. Toks būdas pravartus ir atidėliojant spor-
to treniruotes. Mėgstamas veiklas galima tiesiog at-
likti, o galima jas išsikelti ir kaip tikslus bei taip pa-
silengvinti sau kasdienių darbų naštą. 

Parengta pagal internetinę žinias klaidą: Psichologės

Genovaitės Petro nienės mintis asirpsichologija.lt ir

swedbank.lt
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MANO VIRTUVĖ

draugas.org/mirties

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GyDyMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. york, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004

ChIRURgAI

AKIŲ LIgOS

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

Nepraleiskite progos dalyvauti rekolekcijose su
tėvu Antanu Saulaičiu SJ! 

Rekolekcijų tema:

„Į Viešpaties būstą džiaugsmingai keliaujam” (Ps 122)

Rekolekcijos vyks virtualiai gruodžio 7, 8 ir 9 d. 9–10 val. r. (CST)
Gruodžio 8 d. 7–8 val. v. (CST) – asmeniniai pasidalijimai

Būtina registracija: www.matulaitismission.com.
Laisvos valios auka vedėjui: www.matulaitismission.com

Daugiau informacijos tel.: 630-257-5613

Kviečiame dalyvauti iš bet kurios pasaulio vietos!

AUSŲ, NOSIES, gERKLĖS LIgOS 

Darius Bliznikas MD SC
Ear, Nose and Throat • Allergy

708-586-2212
www.palosent.com

7110 West 127th st. Ste 210
Palos Heights IL 60463

Perkate ar parduodate namą?
Nekilnojamo�turto
žinovė��siūlo�savo
paslaugas
pietvakarinėje
Michigano dalyje –
Harbor Country: Union
Pier, New Buffalo,
Sawyer, Harbert,
Bridgman, Three Oaks ir kt.  
Aptarnauja ir Čikagos apylinkes.

Danutė (Donna)
Navickas

C21 Affiliated – Illinois & Michigan

Tel.  630-917-0062

REAL ESTATE

SKELBIMAI 

773-585-9500
www.draugas.org

Daržovių ir 
kumpio keksiukai

Reikės:
4 kiaušinių
200 g (7 oz) virto kumpio
50 ml pieno 
1 šaukšto grietinėlės
saujos šviežių arba šaldytų žirne-
lių
1 šaukšto kukurūzų miltų
1 saldžiosios paprikos
petražolių, kalendros, krapų 
šaukštelio maltos paprikos
1 šaukšto alyvuogių aliejaus 
druskos, pipirų

Iš paprikos pašalinti sėklas, su-
pjaus tyti jas smulkiais kubeliais ir pa-
kepinti alyvuogių aliejuje 5 min. Su-
berti žirnelius ir kepti dar 2 min.

Virtą kumpį supjaustyti kube-
liais, kiaušinius suplakti su pienu.

Sumaišyti keptas daržoves, kum-
pį, kiaušinių plakinį, grietinėlę, pa-
prikos miltelius ir kukurūzų miltus.
Pagardinti druska ir pipirais.

Žalumynus smulkiai sukapoti ir
įmaišyti į paruoštą keksiukų masę.

Gautą tešlą supilti į keksiukų for-
meles ir kepti 20 min. iki 180 C (350 F)
įkaitintoje orkaitėje.

Iš formelių išimti, kai šiek tiek
pravės.

Ančių krūtinėlės su 
karamelizuotais obuoliais

Reikės:
2 ančių krūtinėlių
1 šaukšto sviesto
1 arb. šaukštelio medaus
2 rozmarino šakelių
2 čiobrelio šakelių

2 skiltelių česnako
2 obuolių
60 ml grietinėlės
1/2 puodelio cukraus
žiupsnelio cinamono
druskos, juodųjų pipirų
smidrų papuošimui

Ančių krūtinėlių filė nuplauti,
gerai nusausinti ir padėti ant pjaus-
tymo lentelės odele į viršų. Aštriu
peiliu įpjauti odelę skersai išilgai ne-
dideliais rombais, stengiantis neį-
pjauti mėsos. Tada antieną iš abiejų
pusių apibarstyti druska ir grūstais
juodaisiais pipirais.

Grilį įkaitinti iki 180 C (350 F)
laipsnių. Antienos filė dėti odele že-
myn ne tiesiai ant grotelių, bet ant gri-
lio kilimėlio – taip antiena išskirs
riebalus pamažu.

Antieną odele žemyn kepti apie 10
minučių. Ant grilio kilimėlio sudėti
rozmariną, čiobrelius, česnaką, ap-
versti mėsą ir kepti dar 3 minutes. Iš-
traukus mėsą iš grilio duoti pastovė-
ti apie 10 minučių. Per tą laiką  paga-
minti karamelizuotus obuolius.

Obuolius supjaustyti nedideliais
kvadratėliais.

Cukrų kaitinti ant silpnos ugnies
nuolat maišant, kol jis taps gintarinės
spalvos sirupu. Tada dėti minkštą
sviestą ir maišyti, kol jis ištirps. Iš lėto
maišant supilti kambario temperatū-
ros grietinėlę ir pavirinti dar minutę.
Nukelti nuo ugnies, pasūdyti. Sudėti
pjaustytus obuolius, cinamoną ir iš-
maišyti.

Antienos filė perkelti ant lentelės,
supjaustyti juostelėmis ir patiekti su
karamelizuotais obuoliais. Papuošti
smidrais. Skanaus!

Jūsų Indrė

A † A
ELENA ZUBRICKIENĖ 

GRIGALIŪNAITĖ
Mirė 2021 m. lapkričio 26 d. Grand Junction, MI.                                     
Gimė 1929 m. rugpjūčio 1 d. Buenos Aires, Argentinoje.                                                 
Gyveno Grand Junction, MI, anksčiau Čikagoje, Marquette

Par ko apy lin kėje.
Nuliūdę liko: sūnus Edvardas su žmona Kim; anūkai Michael

Zaczek, Aleksander ir Zackary Zubrickas, daug dukterėčių ir sū -
nė nų Argentinoje.

A. a. Elena buvo a. a. Joseph žmona ir a. a. Ritos Zaczek ma -
my tė.

Velionė bus pašarvota penktadienį, gruodžio 3 d. nuo 9 val. r.
iki 10 val. r. Švč. M. Marijos Gimimo bažnyčioje, Marquette Park,
Chicago, IL. Šv. Mišios bus aukojamos 10 val. r. Po šv. Mišių ve -
lio nė bus palaidota Šv. Kazimiero kapinėse. 

Vietoje gėlių prašome aukoti Lietuvių Operai.     
Nuoširdžiai kviečiame visus artimuosius, draugus ir pažįsta-

mus dalyvauti laidotuvėse.
Nuliūdusi šeima 

Laidot. direkt. Donald M. Petkus 800-994-7600 arba
www.petkusfuneralhomes.com
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www.facebook.com/draugolaikrastis

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212 West Cermak Road. 

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Testamentai ir palikimai •

Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

GRUODŽIO 19 D., SEKMADIENĮ 12:30 VAL. P. P.
Dėl rezervacijos skambinti Audrai 

777-776-4600 arba 773-860-7547

Lietuvių tautinių šokių instituto visuotinis narių
susirinkimas vyks nuotoliniu būdu
š. m. gruodžio 12 d., sekmadienį  

Kviečiame visus narius dalyvauti.  
Norint daugiau informacijos malonėkite susisiekti su

instituto pirmininke Violeta Smieliauskaite-Fabianovich.
Rašykite elektroniniu paštu:  LTSI.fabiano@gmail.com

Kalėdinė eglutė Grand Rapids
Šeštadienį, gruodžio 4 d., 3 val. p. p. Šv. Petro ir Povilo parapijos salėje,
1433 Hamilton Ave. NW, Grand Rapids, MI 49504 vyks kalėdinė šventė. Vai-
kų meninė programa, Kalėdų senelis, tylusis aukcionas, vaišės. Apie da-
lyvavimą pranešti Elgai Butkevičius el. paštu: elrimas@sbcglobal.net arba
tel.: 616-706-7515. 

San Diego lietuvių Kūčios
Kūčių šventė bus švenčiama šeštadienį, gruodžio 4 d., nuo 2 val. p. p. iki
6 val. v. 1197 Whispering Water Dr, San Marcos, CA 92078. Vaikus aplan-
kys Kalėdų senelis.
Kaina – 40 dol. vaikams iki 15 metų – nemokamai. Informacija: sandiego-
lietuviai@gmail.com

Konsulinė misija
Gruodžio 9–10 dienomis Lietuvos Respublikos generalinis konsulatas Los
Angeles rengia išvažiuojamąją konsulinę misiją Seattle mieste. Išankstinė
registracija yra būtina. Dėl konsulinių paslaugų misijos metu prašome už-
siregistruoti iki gruodžio 5 d. el. paštu: kons.losandzelas@urm.lt.

Kalėdinė mugė
Sekmadienį, gruodžio 12 d., Baltimorės Lietuvių namuose nuo 12 iki 4 val.
popiet šurmuliuos Kalėdinė mugė. Kviečiami prekybininkai ir pirkėjai. Ad-
resas: 851 Hollins St. Daugiau informacijos tel.: 410-685-5787. 

„Draugo” prenumeratoriai gali skaityti „Draugą”
internete be jokio papildomo mokesčio.

Pageidaujantys turėtų parašyti 
apie tai administracijai: 

administracija@draugas.org
ir gauti „log in” bei slaptažodį. 


